
ACTA DE SESSIÓ DE
Ple

Data i Hora  30 de maig de 2017 19:00
Lloc  Sala Ple
Caràcter Ordinària
Núm.  PLE2017/5
 
PRESIDENT    l·lm.            IGNASI GIMÉNEZ RENOM

  ASSISTENTS                        GONZÁLEZ NAVAS PEPE
                                     MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA
                                     PUIG MAYOR M. ANTONIA
                                     CANALIS ALSINA ALEIX
                                     MARTÍNEZ ROMERO PEPA
                                     CREUS OLIVERAS JOAN
                                     MARMOL MARTINEZ ANA MARIA
                                     PEREZ MOREJON DANIEL
                                     LEIVA REYES JOSE
                                     PAPPALARDO AGUEDA ANGELA
                                     HOMET VENTAYOL RAFA                                     
                                     CALAF VIVES JOSEP M
                                     RASPALL ALUJA NURIA                                              
                                     REBOLLO FLIX FERRAN
                                     ALAMANY GUTIÉRREZ ELISENDA
                                     UYA PUIGMARTI JORDI                                   
                                     GRACIA GORDILLO CONXI                                       
                                     GARCIA FANDINO BEA
                                     URRUTIA MASANA LIDIA
SECRETARI                      COLELL VOLTAS JOSEP 
INTERVENTOR acctal         FERNANDEZ VILLAVERDE JOSÉ MANUEL   

EXCUSA L’ABSÈNCIA      TENA BLANCH BET

Vist que els reunits formen la majoria legal de membres que legalment constitueixen 
l’Ajuntament Ple, la Presidència declara oberta la sessió i es passes a tractar els diferents 
punts de l’ordre del dia.

ORDRE DEL DIA
 1.- Actes pendents d'aprovar
      PLE2017/4 Ordinària 25/04/2017
 2.- Resolucions a donar compte
 3.- Donar compte de l'informe del període mitjà de pagament i període legal de 
      pagament, primer trimestre de 2017
 4.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit 5/2017 del pressupost de l'ajuntament
 5.- Iniciar la licitació per al contracte d'arrendament financer amb opció de compra per  
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      al subministrament i instal·lació de gespa del camp de futbol municipal. 
 6.- Festes Locals de Castellar del Vallès, any 2018
 7.- Moció del grup municipal PDeCAT per reduir l'IVA dels serveis funeraris
 8.- Moció dels grups municipals d'ERC i Som de Castellar-PSC, per alliberar la reinversió  
      del superàvit dels ens locals
 9.- Moció del grup municipal d'ERC  "Xarxa Literàries" 
10.- Moció del grup municipal d'ERC de coordinació i presentació conjunta d'activitats 
      extraescolars
11.- Moció del grup municipal d'ERC : Gas Radó"
12.- Moció dels grups municipals d'ERC, Decidim Castellar i PDeCAT en defensa de la 
       protecció dels animals
13.- Moció del grup municipal PDEeAT de rebuig a l'ocupació il·legal d'habitatges 
14.- Assumptes sobrevinguts
15. Precs i preguntes.

1.- Actes pendents d'aprovar
1.- Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió de data  
25/04/2017
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

2.-  Resolucions a donar compte
Es dona compte al Ple dels Decrets l’Alcaldia núm. 505 de 20 d’abril de 2017 al 679  de 
25  de maig de 2017.
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en sessions de 
25 d’abril, 2, 9, 16, i 23 de maig de 2017.
La Corporació es donà per assabentada

PROPOSTES
3.- Donar compte de l'informe del període mitjà de pagament i període legal de 
      pagament, primer trimestre de 2017
ATÈS l’article 4.3 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, de 29 
de desembre, per a que s’estableixen mesures de lluita contra la morositat en les 
operacions comercials, que estableix que els tresorers o, en el seu defecte, interventors de 
les Corporacions locals elaboraran trimestralment un informe sobre el compliment dels 
terminis establerts en la llei pel pagament de les obligacions de cada Entitat local.
ATÈS l’article 5.4 de la referida Llei 15/2010, de 5 de juliol, que estableix que la Intervenció 
o òrgan que tingui atribuïda la funció de comptabilitat incorporarà a l’informe anterior, una 
relació de les factures o documents justificatius respecte dels quals hagin transcorregut més 
de tres mesos des de l’anotació al Registre de factures i no s’hagin tramitat els 
corresponents expedients de reconeixement de l’obligació o s’hagi justificat per l’òrgan 
gestor l’absència de la tramitació dels mateixos.
VISTOS els informes de la tresorera i l’interventor relatius al compliment dels terminis 
previstos per al pagament de les obligacions segons l’article 4 de la Llei 15/2010, de 5 de 
juliol, referits al primer trimestre de 2017
ATÈS que per Real decret 635/2014, de 25 de juliol, s’ha desenvolupat la metodologia de 
càlcul del període mitjà de pagament a proveïdors d eles administracions públiques que 
preveu la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat 
financera.
ATÈS que de conformitat amb l’article 6.2 del Reial decret 635/2014, de 25 de juliol, ha de 
donar-se publicitat al període mitjà de pagament.
L’Ajuntament Ple
ACORDA
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PRIMER.- Donar-se per assabentat dels informes relatius al període mitjà de pagament i 
al període legal de pagament de les obligacions per deutes comercials de l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès corresponents al primer trimestre de 2017, de conformitat amb el resum 
següent:

I. PERÍODE MITJÀ DE PAGAMENT

PMP
(dies)

Rati
operacions
pagades
(dies)

Import
pagaments
realitzats

(EUR)

Rati
operacions
pendents

(dies)

Import
pagaments
pendents

(EUR)

15,86 25,45 1.990.273,36 -0,68 1.153.271,34

II. PERÍODE LEGAL DE PAGAMENT

a) Pagaments realitzats en el trimestre

Pagaments realitzats en el trimestre
Dins del període legal

de pagament
Fora del període legal

de pagament
PLP

(dies)
Núm. de

pagaments
Import total

(EUR)
Núm.

de pagaments
Import total

(EUR)

55,43 887 1.314.220,07 174 679.724,60

b) Interessos de demora pagats en el trimestre

Interessos de demora pagats
en el trimestre

Núm. de
pagaments

Import total
(EUR)

0 0,00

c) Factures o documents justificatius pendents de pagament al final del trimestre

Pendent de pagament al final del trimestre
Dins del període legal

de pagament
Fora del període legal

de pagamentPLP
pendent
(dies)

Núm.
d’operacions

Import total
(EUR)

Núm.
d’operacions

Import total
(EUR)

27,20 369 1.095.459,37 39 37.737,50

d) Factures o documents justificatius respecte als quals, al final del trimestre, han 
transcorregut més de tres mesos des de la seva anotació al registre de factures i no s’hagin 
tramitat els corresponents expedients de reconeixement de l’obligació

Pendent de
reconeixement de l’obligació
Núm. de

documents
Import total

(EUR)

0 0,00
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SEGON.- Remetre al Ministeri d’Hisenda i Funció Pública, d’acord amb el previst en l’article 
4.4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol de 2010 i en l’article 6.2 del Reial decret 635/2014, de 
25 de juliol, els referits informes.

INTERVENCIONS
Presenta la proposta el  regidor  Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, que diu que tal i
com és perceptiu, de manera trimestral passem al coneixement del Ple l’informe que es 
desprèn d’Intervenció sobre el compliment dels terminis establerts a la llei pel pagament de 
les obligacions per part de la nostra Corporació. 
Vistos els informes al respecte, i tenint en compte la metodologia de càlcul que preveu la 
llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, 
donem a conèixer que el període mitja de pagament és de 15’86 dies.
Aquesta dada és remesa al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques, tal i com és 
preceptiu.
De la mateixa manera, tal com vam avançar a la Comissió Informativa de Finances, ja s’ha 
procedit a enviar la sol·licitud de documentació a les empreses adjudicatàries que facturen 
més de 50.000€/anuals requerint les dades de pagament als seus proveïdors. Restem a 
l’espera de rebre-les.
La Corporació es donà per assabentada

 4.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit 5/2017 del pressupost de 
l'ajuntament
ATÈS que l’alcalde ha ordenat la incoació d’expedient d’autorització de crèdit extraordinari i 
concessió de suplement de crèdit al pressupost de despeses de l’ajuntament, d’acord amb 
el que es preveu a l’article 177 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.
ATÈS que en la tramitació de la modificació de crèdit s’ha seguit el que disposen els articles 
8, 9, 10 i 11 de les Bases d’Execució del pressupost.
VIST l’informe del director de Serveis Econòmics i interventor accidental, núm. 231/2017, 
de data 17 de maig de 2017
L’Ajuntament Ple
ACORDA
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit número 5/2017 del pressupost de 
l’ajuntament, d’acord amb el detall següent:

ESTAT DE DESPESES
Modificació de crèdit

Codi partida Descripció partida
En augment

(EUR)
En disminució

(EUR)

Tipus
mod.
crèdit

A3-1530-619.01 Condicionament espai públic. Serveis 
generals de vies públiques

85.000,00 SC

A3-1530-629.00 Adquisició de jocs infantils. Serveis 
generals de vies públiques

10.000,00 SC

A3-1530-629.03 Altre immobilitzat material. Serveis 
generals de vies públiques

20.000,00 CE

B1-0110-310.01 Interessos préstecs llarg termini. 
Deute públic

2.000,00 TN

D3-9240-627.02 Dotació programa pressupostos 
participatius. Participació ciutadana

150.000,00 TN

D3-9240-629.03 Altre immobilitzat material. Participació 
ciutadana

35.000,00 CE

E2-2410-465.00 Consell Comarcal del Vallès Occidental. 
Foment de l’ocupació

2.000,00 CE

Total modificacions estat de despeses .............................. 152.000,00 152.000,00
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SEGON.- Sotmetre la modificació de crèdit a informació pública durant un termini de 
quinze dies comptats a partir del següent al de la publicació de l’anunci corresponent al 
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona.
TERCER.- Entendre definitivament aprovada la modificació de crèdit en cas que no es 
presentin reclamacions en el període d’informació pública i publicar el resum per capítols 
en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, entrant en vigor una vegada publicada.

INTERVENCIONS
Informe el  regidor  Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, que manifesta que per tal de 
poder dotar les partides dels projectes guanyadors al procés de pressupostos participatius 
2017, segons es recull a l’acta de la sessió d’escrutini i presentació de resultats de les 
votacions, portem a l’aprovació del Ple la següent modificació de crèdit 5/2017:
Distribuir l’import de 150.000€ de la partida genèrica de Pressupostos participatius a les 
següents partides específiques:
A3-1530-629.03 Rocòdrom per a infants 10.000€ 
A3-1530-629.03 Park Street Workout 10.000€
A3-1530-629.00 Parc infantil per a nadons al centre 10.000€
B1-0110-310.01 Millora de la seguretat per a la mobilitat en bicicleta 50.000€
D3-9240-629.03 Escenari cobert per a entitats municipals 35.000€
D3-9240-627.02 Reforma de l’Skate Park 35.000€

De la mateixa manera, proposem la disminució de la partida d’Interessos de préstecs a llarg 
termini en 2.000€, per dotar la partida per liquidar 2 anualitats del COPEVO que havien 
quedat pendents de pagament, i que són conformes.
Aquesta modificació de crèdit es sotmetrà a informació pública durant un termini de quinze 
dies comptats a partir del següent al de la publicació de l’anunci corresponent al Butlletí 
Oficial de la Província de Barcelona.
S’entendrà definitivament aprovada en cas que no es presentin reclamacions en el període 
d’informació pública i publicar el resum per capítols en el Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona.
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT:
Vots a favor:     DISSET    (17) dels regidors Som de Castellar-PSC, ERC i PDeCAT 
Vots en contra:  CAP       
Abstencions :     TRES      ( 3) dels regidors de Decidim Castellar  CAP  

 5.- Iniciar la licitació per al contracte d'arrendament financer amb opció de 
compra per al subministrament i instal·lació de gespa del camp de futbol 
municipal. 
VIST el projecte d’obres de substitució  de la gespa artificial del camp de futbol municipal 
Pepin Valls, redactat pels serveis tècnics municipals, amb un pressupost d’execució material 
de 155.462,19 euros i un pressupost d’execució per contracta de 223.850,00 euros.
VIST l’informe de compatibilitat urbanística emès per l’arquitecte municipal en data 17 de 
maig de 2017
VIST l’informe del cap d’unitat d’Esports justificatiu de la necessitat de la contractació, de 
conformitat amb l’article 22 del text refós de la Llei de contractes del sector públic 
(TRLCSP), aprovat per Reial decret legislatiu 3/2011, de 14 de novembre.
VIST el plec de clàusules administratives i tècniques particulars que han de regir 
l’adjudicació per procediment obert subjecte a regulació harmonitzada del contracte 
d’arrendament financer amb opció de compra pel subministrament i instal·lació de la gespa 
del camp de futbol municipal
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ATÈS que a l’empara de l’article 141 TRLCSP s’ha remès l’anunci previ al Diari Oficial de la 
Unió Europea en data del 3 de maig de 2017 i s’ha publicat en data 6 de maig de 2017
VIST allò que estableixen el text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, 
aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, el Reglament d’obres, activitats i serveis 
dels ens locals, aprovat per Decret 179/1995, de 13 de juny, i el TRLCSP
ATÈS que aquest contracte està subjecte a regulació harmonitzada en els termes que 
disposen els articles 13 i 16 del TRLCSP i que el seu procediment de licitació i adjudicació es 
realitzarà mitjançant procediment obert regulat en els articles 138.2 i 157 i següents del 
TRLCSP
VIST el que estableix l’article 12 del TRLCSP en relació amb el règim jurídic dels contractes 
mixtos, tenint en compte que per determinar les normes de procediment que cal aplicar en 
el seu procediment licitatori i d’adjudicació són les pròpies del contracte de subministrament 
de l’article 9 del TRLCSP ,atès que aquesta prestació és la que te més importància des de la 
vessant econòmica.
VIST l’informe de l’interventor accidental núm. 232/2017, de data 18 de maig de 2017
L’Ajuntament Ple
ACORDA
PRIMER.- Aprovar inicialment el projecte d’obres de substitució de la gespa artificial del 
camp de futbol municipal Pepin Valls, redactat pels serveis tècnics municipals, amb un 
pressupost d’execució material de 155.462,19 euros i un pressupost d’execució per 
contracta de 223.850,00 euros.
SEGON.- Sotmetre l’acord anterior a informació pública per un període de 30 dies, durant 
els quals es poden examinar i formular-hi les al·legacions pertinents a la documentació 
esmentada, i considerar-la aprovada definitivament, sense necessitat d’un nou acord si, una 
vegada transcorregut el termini d’informació pública, no s’hi hagués presentat cap 
al·legació.
TERCER.- Aprovar l’expedient de contractació i la convocatòria per procediment obert del 
contracte d’arrendament financer amb opció de compra per a subministrament i instal·lació 
de la gespa del camp de futbol municipal, amb un preu de licitació i un valor estimat del 
contracte de 225.330,00 euros, IVA exclòs.
QUART.- Aprovar el plec de clàusules administratives i tècniques particulars que han de 
regir aquesta contractació, tot declarant la seva tramitació ordinària, amb CPV 39293400-6
CINQUÈ.- Condicionar la licitació a l’aprovació definitiva del projecte d’obres i de la 
modificació de crèdit 4/2017 del pressupost de l’ajuntament.
SISÈ.- Autoritzar la despesa a càrrec de les partides D8-3420-358.00 i D8-3420-648.01 
del pressupost municipal dels exercicis següents:
- Exercici 2017 (3 mensualitats): 9.737,48 EUR
- Exercici 2018: 38.949,90 EUR
- Exercici 2019: 38.949,90 EUR
- Exercici 2020: 38.949,90 EUR
- Exercici 2021: 38.949,90 EUR
- Exercici 2022: 38.949,90 EUR
- Exercici 2023: 38.949,90 EUR
- Exercici 2024 (9 mensualitats): 29.212,42 EUR
SETÈ.- Delegar en la Junta de Govern Local totes les competències atribuïdes a l’òrgan de 
contractació en relació a aquest contracte, incloses les al·legacions que calgués resoldre, 
atès que les actuacions s’han d’executar durant els mes d’agost d’acord amb les  
necessitats de funcionament de l’equipament esportiu en dates posteriors  
VUITÈ.- Publicar l’anunci de la convocatòria de la licitació en el Diari Oficial de la Unió 
Europea (DOUE), el Butlletí Oficial de l’Estat i el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, 
computant un termini de 36 dies des de l’enviament de l’anunci al DOUE per presentar 
ofertes d’acord amb l’article 141 del TRLCSP
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INTERVENCIONS
Explica la proposta el  regidor  Sr. Pepe González, Som de Castellar-PSC, tot dient que la 
proposta que portem a aprovació té com objectiu la substitució  de la gespa artificial del 
camp de futbol municipal.
Al tractar-se d’un contracte d’arrendament financer que preveu pagaments aplaçats, el 
procediment de contractació el procediment té unes característiques diferenciades malgrat 
la valoració prevista en el projecte. 
Evidentment, com passa sempre, serà a través  de la valoració de les ofertes dels 
concursants, les que determinaran el cost final de la contractació. 
Per portar a terme aquest objectiu, i tenint en compte que les obres s’hauran d’executar el 
mes d’agost, abans que comenci la temporada. A continuació fa lectura dels acords.
Per ERC intervé la regidora Sra. Nuria Raspall, ERC, que manifesta, vagi per endavant 
que votarem a favor d’aquesta licitació, ara bé, creiem oportú fer un parell de reflexions.
En primer lloc, no oblidem que hi ha molts equipaments municipals amb necessitats urgents 
de manteniment i adequació. En l’anterior Ple parlàvem dels problemes que tenen els 
companys del hoquei i de les bitlles. Avui, podríem parlar dels problemes que tenen els 
companys de l’atletisme o els de l’esplai Sargantana, i és que, com sabeu, a les pistes 
d’atletisme tenen, només per enumerar-ne uns quants, problemes d’humitats a l’interior del 
gimnàs, problemes greus de manteniment de la coberta, nius de vespa a la referida coberta 
o graons prefabricats de formigó descrostonats que suposen un elevat risc de caiguda. A 
l’esplai Sargantana també pateixen humitats i goteres al local i tenen unes portes i finestres 
amb uns tancaments que no ajusten i que són ben fàcils de forçar. 
Per tant, sí, endavant amb la renovació de la gespa del camp de futbol, però no oblidem 
que hi ha altres equipaments que necessiten urgentment reformes. 
I, en segon lloc, i tal com va exposar el regidor Pepe González a la comissió informativa, 
com que es presenta un pressupost a l’alça, hi ha la possibilitat que finalment l’obra es 
realitzi per un preu inferior, un 20% si no recordo malament, per tant, si això fos així, 
creiem oportú que aquest 20 % es destini a cobrir les necessitats dels altres equipaments 
municipals en el sentit del què exposàvem anteriorment. 
Per Decidim Castellar, intervé, a continuació la regidora Sra. Conxi Gracia,  i diu, en 
primer llocs i ja que parlem de futbol no ens podem estar de felicitar al primer equip del UE 
Deportiva castellar per la seva excel·lent temporada i animar-lo per aconseguir l’ascens en 
els propers partits de promoció que venen.
Un cop dit això, és evident que  cal fer un correcte manteniment d’un equipament que té  
un nombre important de jugadors de totes les edats i categories.
Així doncs, un cul centenari mereix una bona instal·lació esportiva on poder desenvolupar la 
seva tasca i en aquest cas la renovació de la gespa és una millora important i uan despesa 
que cal assumir. 
És una llàstima però, que aquestes inversions siguin intermitents, inconstants i desiguals si 
analitzem el conjunt d’equipaments municipals del poble. Reconeixem que no hem pogut fer 
un seguiment al detall de l’estat de tots els equipaments municipals però som coneixedors, 
per exemple de les reivindicacions que des de fa molt temps fa el  Club Atlètic Castellar per 
la manca de manteniment de les instal·lacions de les pistes d’atletisme, també és evident 
que l’espai Tolrà té mancances històriques que no s’han resolt mai i que és van acumulant a 
la manca de manteniment i l’acumulació d’activitats que s’hi desenvolupen.
Parlant d’equipaments no ens podem deixar la sala de petit format que s’ha renovat fa poc 
pel entapissat del pati de butaques, però no s’ha fet res amb els problemes de goteres o 
amb les greus deficiències  de seguretat que presenta l’equipament tècnic o la manca 
d’accessos habilitats per les persones amb problemes de mobilitat. I seguint amb la llista, 
les escoles de titularitat també municipals, fa anys que pateixen un dèficit d’inversions   
manteniment que son reivindicades amb insistència. No estem en contra de la renovació de 
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les gespa del camp de futbol, no estem dient que s’hi estant inventin masses diners en 
aquest equipament, és que volem  que quedi clar que en un moment on estant anunciant 
inversions de centenars de milers d’euros en la renovació de carrers, és gairebé indigne que 
tinguem una manca de manteniment tant flagrant en la majoria d’equipaments municipals.
Votarem a favor d’aquest punt, però no podríem perdre l’oportunitat de denunciar aquest 
fet.
Per  PDeCAT, intervé la regidoria  Sra. Bea Garcia,   tot dient que ens sembla una bona 
noticia la millora en unes instal·lacions esportives, ho celebrem. Hem de dir però, que ens 
agradaria que aquest equip de govern en un acte de coherència, equitat i previsió elaborés 
un pla per a la millora i el manteniment dels equipaments públics en general ja que pel que 
s’ha comentat aquí, generalment estan en un estat bastant precari. Malgrat això, el nostre 
vot serà favorable.
En torn de replica intervé el regidor Sr. Pepe González,  abans de res donar les gracies a 
tots els grups pel seu recolzament a la proposta, està bé que una proposta com aquesta 
s’aprovi per unanimitat. És veritat i tots som bastants conscients que durant els últims anys 
el tema de les inversions a nivell municipal han estat reduïdes, també s’han intentat reduir 
les partides de manteniment en tots els equipaments públics per mantenir-les amb una 
certa dignitat, per tant si ara  es milloren les inversions evidentment podran dedicar-se més 
mitjans per poder fer aquestes inversions noves.
El tema de la  baixa passa sempre, com exemple vaig posar que en algun dels contractes 
que s’havien fet últimament havien arribar a baixes del 20 per cent. Els preus quan es fa un 
projecte es calculen en funció d’uns  criteris que ja estan establerts i a més a més 
l’Administració da de fer això, calcular el projecte en funció d’aquest preus, desprès es 
presenten les empreses i les empreses, normalment,  fan propostes a la baixa, en funció de 
com quedi, evidentment la voluntat de l’equip de govern és no deixar sense gastar aquella 
part de les baixes, també és veritat que desprès s’ha de preveure si s’han de produir petites 
modificacions en la tramitació del projecte. En qualsevol cas que no serveix com exemple 
de idea que sempre baixa el 20 per cent, pot baixar un 20 un 25, un 5, o pot no baixar res, 
perquè en realitat depèn també de les propostes que presenti.
Finalment el Sr. Alcalde intervé per dir que en referència a les qüestions del pavelló Dani 
Pedrosa que aquest mateix cap de setmana vam tenir l’oportunitat de comptar amb un 
campionat de Catalunya d’iniciació pre-benjami i juntament amb el regidor varem fer una 
visita a les instal·lacions i estaven resolts tots els problemes que ens havia transmès la 
pròpia junta d’aquest club esportiu i per tant es va poder desenvolupar el campionat sense 
cap mena d’inconvenient ni de problema i per tant en el llistat que fa referència a les 
deficiències que podrien haver-hi, que podrien set molt puntuals i anecdòtiques al pavelló 
Pedrosa, estan resolts.
I en la referència a un parell d’instal·lacions més, en aquest cas tant a les pistes esportives 
d’atletisme i com també a l’edifici municipal ocupat per l’esplai sargantana, ens hem reunit 
amb les juntes per posar fil l’agulla i poder resoldre els problemes que hi ha. I pel que fa 
referència a les escoles, com ja es habitual, tots els estius hi ha programa d’inversions en 
marxa ¡, esperem poder-lo reforçar també amb properes edicions, però aquest estiu les 
escoles de Castellar rebran també inversions en manteniment importants i que per tant es 
podran resoldre problemes que tenen en el seu funcionament diari i que no es poden 
abordar  per la seva magnitud i per la seva efectació mentre hi hagi el curs escolar en 
marxa.
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

 6.- Festes Locals de Castellar del Vallès, any 2018
Vist que cada any la Generalitat de Catalunya, Departament d’Empresa i Ocupació demana 
a l’Ajuntament les festes locals i tenint en compte que ja disposem de la proposta de festes 
locals 2018.  
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ATÈS que l’article 37.2 de l’Estatut dels treballadors indica que les catorze festes locals, 
dues seran locals i per Decret de la Generalitat de Catalunya, s’estableix que les dues festes 
locals seran fixades per Ordre del Conseller de Treball, a proposta dels municipis respectiu,
L’acord de l’Ajuntament ha de ser adoptat pel Ple, tal i com estableix l’article 46 del Reial 
Decret 2011/83, de 28 de juliol.
ATÈS l’ordre del Departament de Treball per la qual s’estableix el calendari oficial de festes 
laborals per a l’any 2108.
L’Ajuntament Ple
ACORDA:
Aprovar com a festes locals de Castellar del Vallès, per a l’any 2018.
- el dilluns dia 19 de març
- el dilluns dia 10 de setembre, festa major.

INTERVENCIONS
Explica la proposta el  regidor  Sr. Aleix Canalis, Som de Castellar-PSC, que manifesta que 
anualment la Departament d’Empresa i Ocupació de la Generalitat de Catalunya, demana a 
l’Ajuntament el Calendari de festes locals de l’any següent.  
En aquest sentit, és el plenari l’organ competent per tal de determinar quins són els festius 
locals del nostre municipi.
Per això avui proposem al plenari que els festius locals de l’any 2018 siguin:
- el dilluns dia 19 de març, Sant Josep
- el dilluns dia 10 de setembre, festa major.
Intervé a continuació, el regidor  Sr. Rafa Homet,  ERC, dient que en un ple anterior 
demanàvem el fet de que s’avancés aquesta aprovació del calendari festiu municipal per tal 
de que al començar el curs els calendaris escalars ja poguessin recollir-les i per tant facilitar 
la planificació de les famílies Agraïm especialment que aquest prec s’hagi recollit, que 
haguem avançat aquest aprovació del calendari i evidentment  el nostre vot serà favorable.
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

 7.- Moció del grup municipal PDeCAT per reduir l'IVA dels serveis funeraris
Sovint s’ha parlat de l’elevat cost de morir-se i de l’impacta econòmic que té sobre les 
famílies, a més del moment dolorós de la pèrdua d’un ser estimat.
Una de les problemàtiques dels serveis funeraris principalment és l’IVA que se’ls aplica.
Actualment, a Espanya s’aplica el 21% tipus normal, mentre que es podria aplicar el 10% 
tipus reduït, tal com estableix la normativa europea.
La directiva 2006/112/CE del Consell, de 28 de novembre de 2006, relativa al sistema 
comú de l’impost sobre el valor afegit determina quins productes i serveis poden tenir un 
tipus reduïts d’IVA. És a l’annex III on es detalla la llista d’entregues de béns i prestacions 
de serveis que puguin estar subjectes a tipus reduïts d’IVA. A l’apartat divuit s’estableix que 
els serveis realitzats per funeràries i els serveis de crematori. Juntament amb el 
subministrament de béns relacionats amb aquesta activitat poden trobar-se subjectes al 
tipus d’IVA reduït.
ATÈS que no s’entén que aquest tipus de servei no compti amb un tipus reduït d’IVA, tal 
com passa en països  europeus com ara Bèlgica o Grècia on tenen un tipus d’IVA reduït; 
súper reduït com Luxemburg; o fins i tot països exempts com són Dinamarca, Irlanda, 
Itàlia, Holanda, Portugal, Suècia o el Regne Unit.
El grup municipal Partit Demòcrata a l’Ajuntament Ple proposa l’adopció dels següents
ACORDS:
PRIMER.- Donar suport  a la iniciativa perquè els serveis funeraris passin a tributar el 10% 
i no el 21% fet que suposaria un alleujament fiscal per a moltes famílies.
SEGON.- Transmetre aquests acords al Govern espanyol, a l’Associació Catalana de 
Municipis i Comarques i a la Federació de Municipis de Catalunya.    
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INTERVENCIONS
Explica la proposta la regidora Sra. Lidia Urritua,  PDeCAT, que fa lectura de la moció.
Per part de Som de Castellar-PSC intervé el regidor Sr. Joan creus, i diu que unicament 
apuntar que al darrer Ple del Consell Comarcal del Vallès Occidental, es va aprovar per 
majoria l’encàrrec d’un estudi de viabilitat per prestar els serveis funeraris des de 
l'aministració pública, amb els vots a favor dels grups comarcals: PSC, ERC, PDeCAT, 
Entesa, CUP-CAV i Ciutadans. Vot en contra del PP.
Per ERC el regidor Sr. Ferran Rebollo exposa  que fins a l'any 2012, els serveis funeraris 
ja estaven gravats a un tipus reduït, en aquell moment d'un 8%, però a partir de l'entrada 
en vigor l'1 de setembre de 2012 del Reial Decret-Llei 20/2012 de 13 de juliol, una llei de 
mesures per garantir l'estabilitat pressupostària i de foment de la competitivitat, els serveis 
funeraris van passar a ser gravats a un tipus impositiu general és dir al 21%, això va 
suposar un increment d'un 13% , en les depeses de serveis funeraris que òbviament 
tractant-se d'un servei de primera necessitat amb una demanda obligatòria, determina que 
la totalitat de la població es vegi agreujada i afectada en aquest increment.
Els serveis funeraris inclouen serveis com transport, serveis sanitaris,  és rellevant la 
comparació amb altres sectors empresarials que presten aquests tipus de serveis i tenen 
tributacions més baixes aplicant l'iva reduït del 10% com és el cas del transport i exempt 
0% com és el cas dels serveis sanitaris.
Altre dada rellevant és sobre com es gestionen aquests serveis funeraris en l'àmbit 
municipal, si la gestió es fa a través d'una empresa publica de l'ajuntament el tipus de 
gravamen correspon a l'IVA general un 21%, però quan es gestiona directament des de 
l'Ajuntament no es grava IVA, i només s'aplica una taxa municipal, com és el cas dels 
Ajuntaments d'Hospitalet, Sant Boi, Cornellà i la majoria d'Ajuntaments petits, taxa que 
repercuteix directament sobre l'Ajuntament, i fa disminuir de manera notòria el preu final 
del servei, amb benefici per la població. Aquesta és una dada que caldria tenir en compte 
en el nostre Ajuntament i plantejar-nos la municipalització d’aquest servei.
Tal com s'indica en la moció presentada avui, La directiva 2006/112/CE del Consell, de 28 
de novembre de 2006, relativa al sistema comú de l'impost d'IVA, en el seu annex III 
apartat 18 indica la possibilitat que aquests serveis funeraris, puguin estar subjectes a tipus 
d'IVA reduït, actualment és d'un 10%, això faria disminuir la despesa assenyalada 
anteriorment en un 11% que com dèiem afecten la totalitat de la població.
Per tot l'esmentat anteriorment el nostre vot serà favorable.
Finalment el Sr. Alcalde intervé i diu que aquest estudi comptarà amb el suport de la 
Diputació de Barcelona ja que es va aprovar en aquest cas en el ple de la Diputació una 
moció també en aquest sentit, ara be hem de dir de les dificultats per tal de poder 
internalitzar aquest servei, dificultats que no provenen del nom local sinó que provenen del 
govern de l’estat que és que va fixar aquest IVA en relació tant a l’Arsal que impossibilita la 
constitució de noves empreses públiques per prestar serveis, així com també la disposició 
incorporada en els pressupostos generals de l’estat, la número 27 que impossibilita la 
subrogació del personal que en aquests moments està treballant en aquest sector, de tal 
manera que es veritat que més enllà que ens puguem presentar i plantejar la possibilitat de 
poder internalitzar aquest servei públic és veritat que no ho tindrem gens senzill i que per 
tant hem de veure juntament amb la resta de municipis de la comarca, la viabilitat de poder   
prestar conjuntament aquest servei.
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

 8.- Moció dels grups municipals d'ERC i Som de Castellar-PSC, per alliberar la 
reinversió  del superàvit dels ens locals
Tot i que les administracions locals són les úniques que compleixen els objectius 
d’estabilitat pressupostària de l’Estat espanyol, es troben subjectes a un règim que limita 
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severament la possibilitat de disposar del superàvit que generen en virtut d’una gestió 
pressupostària responsable.
Els ens locals tan sols poden reinvertir el seu superàvit en actuacions incloses dins el 
concepte ”inversió financerament sostenible” i, a més, es veuen obligats a generar nous 
ingressos per la mateixa quantia de la reinversió. A aquestes restriccions s’hi afegeix que, 
en no haver-se aprovat la llei de pressupostos generals de l’Estat per a 2017, els ens locals 
encara no poden reinvertir el seu superàvit en inversions financerament sostenibles.
El fet que els ens locals es vegin privats de la possibilitat destinar el superàvit generat a les 
finalitats que considerin més importants per al seu àmbit territorial és un greuge que va en 
detriment de la dotació de serveis i equipaments a la ciutadania de forma injustificada, atès 
els compliments dels objectius d’estabilitat pressupostària.
Per aquest motiu es considera necessari que, dins del marc de l’estabilitat pressupostària, 
es permeti que els ens locals reinverteixen el superàvit de la forma que considerin més 
convenient segons les necessitats de la ciutadania i del territori afectats.
Per tot això, els Grups Municipals d’ERC i Som de Castellar-PSC, proposa al ple la l’adopció 
dels següents
ACORDS.
PRIMER.- Instar el Govern de l’Estat i els Grups Parlamentaris del Congrés i del Senat 
perquè, per la via d’urgència, adoptin iniciatives perquè els ens locals puguin reinvertir el 
seu superàvit, sense haver de generar nous ingressos per la mateixa quantia, en qualsevol 
iniciativa que considerin oportuna per millorar la qualitat de vida de la ciutadania, amb 
l’únic límit de no posar en risc la seva estabilitat pressupostària, recolzant els acords 
adoptats en aquest sentit per la Federación Española de Municipios y Provincias (FEMP).
SEGON.- Instar els Grups Parlamentaris del Congrés i del Senat perquè, en previsió de la 
tardana entrada en vigor de la Llei de Pressupostos Generals de l’Estat per a l’any 2017, la 
seva Disposició addicional noranta-dosena estableixi que el termini temporal per poder 
realitzar la reinversió del superàvit de 2016 contempli els exercicis 2017 i 2018, tant en 
relació amb els compromisos de despesa com amb les execucions. Per tant, es deixaria 
sense aplicació el contingut del paràgraf segon de l’apartat 5 de la Disposició Addicional 
setzena del text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret 
Legislatiu 2/2004, de 5 de març, en quant a la condició que la despesa executada l’any 
2018 hagi d’estar compromesa l’any 2017, podent-se comprometre i executar la despesa 
durant els any 2017 i 2018. 
TERCER.- Notificar aquests acords al Govern de l’Estat, als diferents grups del Parlament 
de Catalunya,  del Congrés de Diputats i del Senat, a l’ACM, a l’FMC i a la FEMP.

INTERVENCIONS
El regidor Sr. Ferran Rebollo,  ERC, llegeix la proposta.
Per Som de Castellar-PSC, el regidor Sr. Joan Creus,  exposa que tal com vam tractar a la 
Comissió Informativa corresponen, donem tot el recolzament a la moció promoguda pels 
dos ens municipalistes: l’ACM i la FMC.
Per Decidim Castellar el regidor Sr. Jordi Uyà,  exposa que tot i que marcar uns objectius 
de estabilitat pressupostària no ens sembla una mala mesura, per a tal de no tornar al 
nivell de dèficits públics de les darreres dècades; tot i que no ens sembla malament que la 
inversió del superàvit es faci en inversions financerament sostenibles que no generin futura 
despesa, estem més en la línia que es demana en aquesta moció: que no es limiti la 
inversió al capítol d’inversions finalment en totxo i ciment, que no és pas del que la gent 
ens alimentem ni el que ens pot donar directament més qualitat de vida. Trobem més 
adequat que es pugui disposar lliurament d’aquest superàvit, si no en la seva totalitat si 
més no en una part important, a elements que puguin ser de més urgència i necessitat per 
un reequilibri de justícia social i econòmica. Beques en formació professional, promoció 
econòmica per als aturats, tallers de cultura diversa que obrin i eixamplin el ventall de 
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possibilitats per sobreviure en una societat difícil i complexa, activitats lúdiques que ajudin 
a sortit de la depressió i l’estrès a una majoria de la ciutadania que ho està passant 
malament, propostes diverses de salut social. Vaja, que ens en estem anant del guió, 
veritat? 
Aquest és la paradoxa! Compte en no gastar tant i en no endeutar-nos. D’acord, semblaria 
que això és una mesura social d’esquerres ja que si no ens endeutem no alimentem als 
bancs. Conseqüència: superàvit municipal. Però ep, que no ho reinvertim socialment per a 
reequilibrar els acusats nivells econòmics entre la ciutadania. No ho donem als bancs però 
fem licitacions públiques on adjudicarem el superàvit del diner públic, el que és de tots i 
que ha de revertir en tots, a les multinacionals de sempre que seguiran fent negoci a costa 
de la funció pública. 
En definitiva, recolzem i ens sumem a la moció i creiem que no hauríem de cedir en 
aquestes reivindicacions i portar-les encara més lluny. Si d’aquí un any i un dia això segueix 
igual, hem de seguir insistint. Si la política perd de vista l’acompliment de la justícia social 
perd tota la seva raó de ser. Mentre invertir en la millora social de la ciutadania es consideri 
despesa i no inversió és que realment s’han invertit les prioritats.
El Sr. Alcalde afegeix que en aquest plenari el tercer punt de l’ordre del dia era donar 
compte  de l’informe període mitjà de pagament, estem la voltant dels 15 dies que estem 
efectuant els pagaments de les factures dels diferents proveïdors i contractes que te 
l’Ajuntament de Castellar, jo crec que això és  una demostració que evidentment tots els 
Ajuntaments i aquest també ha fet els deures, en aquest moment no estem generant cap 
tipus de dèficit i qui continua generant dèficit és l’Estat i això ens està perjudicant perquè a 
nivell de comptabilitzar aquest dèficit  a Europa, el que està fent l’Estat és que el superàvit 
que acabem generant des dels ajuntaments resta respecte al dèficit que ells acaben 
generant amb una mala gestió pel que fa referència als pressupostos generals de l’estat, 
això és un greu atemptat contra l’autonomia municipal i per  tant celebro que tots els grups 
municipals aquí present en el plenari facin una aposta i hem de ser capaços que aquest 
superàvit el puguem reinvertir en la qualitat dels serveis que prestem als ciutadans i 
ciutadanes de la nostra Vila.
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

 9.- Moció del grup municipal d'ERC  "Xarxa Literàries" 
El passats 28, 29 i 30 d’abril de 2017 es van celebrar a Arenys de Munt les IV
Jornades Literatura, Territori i Educació amb el lema “Paisatges de la Memòria”, prenent el 
relleu de les que s’han celebrat a València, Ontinyent i Sagunt en anys anteriors.
Aquestes jornades estan organitzades per la Universitat de Barcelona i per la Xarxa 
Geografies Literàries 3.0, una xarxa d’innovació contínua que aglutina sis grups de 
professors de sis Universitats (UV, UVIC, UB, URV, UIB i UA), de diferents departaments, 
relacionats interdisciplinarment tant amb la Didàctica de la Llengua i la Literatura com a la 
Didàctica de les Ciències Socials i Experimentals, així com professionals de l’ensenyament 
secundari i del turisme cultural, amb l’objectiu d’integrar en diferents matèries 
universitàries propostes i experiències didàctiques basades rutes i itineraris didàctics a 
partir d’obres literàries, llocs literaris i espais geogràfics.
La Xarxa d’Innovació constitueix una plataforma de relació interuniversitària que vol 
aprofundir les experiències i possibilitats didàctiques de la relació entre territori i educació. 
Aquesta col·laboració ha fructificat en diversos encontres, com ara el II Congrés 
Internacional Geografies Literàries, celebrat a Vic l’abril del 2014.
Les Jornades tenen el seu principal focus d’interès en la transferència de la innovació 
pedagògica referida a les relacions entre la Literatura i el Territori envers la comunitat 
educativa, tant pel que fa a la formació inicial com pel que es refereix a la formació 
contínua.
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En conseqüència, els objectius d’aquestes Jornades sempre han tingut dos pals de paller 
fonamentals:
1. En primer lloc, la presentació i la difusió dels treballs de recerca i d’innovació endegats 
pels membres de la Xarxa i dels seus alumnes per facilitar l’enriquiment mutu i la millora 
progressiva de les rutes literàries i la resta de propostes didàctiques que s’han anat 
generant.
2. En segon lloc, ésser un punt de trobada entre professorat universitari, alumnat 
universitari i professorat en actiu, atès que la discussió i l’intercanvi d’idees resulta 
fonamental en el desenvolupament professional dels educadors del nostre país. D’aquesta 
manera, durant uns dies, estudiants i professorat de diverses contrades poden obrir 
mirades i descobrir paisatges literaris diferents.
En les últimes jornades, la presència d’estudiants universitaris de diverses facultats 
relacionades amb el món de l’educació fou molt significativa i sempre ha estat valorada 
molt positivament tant per l’organització com per ells mateixos. S’ha conformat, per tant, 
un estil de trobada on l’activitat acadèmica organitzava les sessions, però les activitats de 
convivència -actes culturals i àpats comunitaris- tenien un paper rellevant per facilitar el 
coneixement entre l’alumnat de les diverses facultats. Per aquesta raó s’ha procurat triar 
poblacions on l’Ajuntament hagi facilitat l’allotjament dels estudiants, espais on dur a terme 
les sessions, l’acollida dels professionals… Enguany, l’Ajuntament d’Arenys de Munt s’ha 
engrescat en aquest projecte de manera molt decidida.
Castellar del Vallès té un Patrimoni literari i de Paisatge que diverses entitats han mirat de 
posar en valor: la Q-ruta Arús, per exemple, però també la ruta de Miquel Desclot per la 
Vall d’Horta, la ruta Pere IV que s’està preparant de cara a la tardor... i algunes entitats i 
grups informals de mestres i professors que hi dediquen esforços.
Acollir les Jornades a Castellar ens permetria posar en valor el nostre patrimoni i paisatge i 
establir complicitats i possibles col·laboracions en l’àmbit universitari.
Per tot això, el Grup Municipal d’Esquerra Republicana proposa l’adopció dels
Següents
ACORDS:
PRIMER.- Presentar al Grup de Innovació Contínua «Geografies literàries 3.0» i a l’ICE de 
la UB la proposta per acollir les cinquenes jornades Literatura, Territori i Educació a 
Castellar del Vallès.
SEGON.- Valorar les possibilitats del nostre municipi de poder acollir aquestes jornades i 
presentar al Ple no més tard del mes d’octubre la decisió final argumentada al respecte.
TERCER.- Comunicar aquest acord al Consell Escolar Municipal i al Consell de Cultura amb 
l’objectiu d’implicar centres educatius i entitats en l’organització de les jornades

INTERVENCIONS
El regidor Sr. Rafa Homet,  ERC , intervé per explicar la moció, dient que el grup de 
geografies literàries 3.0  es presenta de la següent manera: “El coneixement del medi social 
i natural, la didàctica de la llengua  arrelada al context, la configuració d’actituds positives i 
la capacitat de generar mocions, son aspectes sobre els quals incideix una educació literaria 
orientada cap al territori. Els itineraris literaris son espais viscuts que poden recrear sobre 
maques virtuals que poden ser el fil conductor de reals digitals, o simplement projectes 
didàctics col·laboratius que impliquen estudiants amb un objectiu. Fa un parell d’anys quan 
una entitat local de Castellar, la Pedrafina presentava la seva ruta sobre el poeta local Joan 
Arus, deia en la presentació, “Creiem d’una manera podríem dir fervorosa, però és molt 
més just dir-ne científica  en la preservació del patrimoni, entenem per patrimoni tot, el 
tangible i l’intangible, preservar el paisatge i els topònims com a referents de la nostra 
història, poder passejar pel nostre entorns ha de ser com fer-ho per un llibre obert. El 
coneixement porta estimació, l’estimació respecte, i respectar vol dir compromís, 
responsabilitat, els desconeixement porta a l’oblit i a la deixadesa, a l’anul·lació.
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La ruta que posem en marxa avui ha de ser la primera de moltes d’altres que vindran, la 
ruta medieval, la industrial, medi ambiental d’altres de literàries i com no el cèlebre camí 
del riu que tothom en parla i no sen sap ni piu.
Tercer i últim, ens cal ser agraïts i ensenyar als nostres fills i nets a ser-ho, parlaven també 
del compromís i d’implicació entre d’altres de l’arxiu d’història, de la pedraseca, dels lectors 
vinculats a l’Esbart teatral, l’amic al wiquimedia i el col·lectiu de professors de literatura  
dels instituts del poble. És a dir  tenim xarxa, tenim literatura, tenim patrimoni, tenim 
història, tenim possibilitats i gent il·lusionada per treballar-hi, tenim la possibilitat de ser 
capital cultural, petita si voleu, per uns dies. Això doncs, és el que ens ha  motivat a 
presentar aquesta moció. Tot seguit en fa lectura.
Per Som de Castellar-PSC, el regidor Sr. Aleix Canalis,  intervé dient que el nostre grup 
considera interessant la seva proposta i analitzarem les  possibilitats tècniques i 
econòmiques per tal de poder presentar la nostra candidatura, per tant el nostre vot serà 
favorable.
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

10.- Moció del grup municipal d'ERC de coordinació i presentació conjunta 
d'activitats extraescolars
EXPOSICIÓ DE MOTIUS
Ens trobem en una època de l’any en que les famílies comencen a interessar-se per saber 
quines són les ofertes lúdiques que hi haurà disponibles a Castellar durant els mesos que 
duren les vacances escolars, de manera que sigui possible conciliar la vida familiar i laboral 
mentre els pares, encara treballen. Estem parlant dels casals d’estiu que permeten 
compaginar, de la millor manera possible, aquestes dues premisses, sense oblidar els 
beneficis que aporten a infants i joves i és que aquests, aprenen a relacionar-se amb 
companys nous, a compartir activitats, guanyen autonomia, es diverteixen i viuen 
experiències noves i enriquidores que els serviran en la seva vida personal.
D’altra banda, moltes de les entitats que realitzen activitats durant els mesos d’estiu també 
n’ofereixen durant el curs escolar i seria interessant poder localitzar, amb suficient antelació 
i d’una sola vegada, quin serà el ventall d’activitats que s’ofertaran de cara al nou curs.
Entenem que les activitats extraescolars, igual que els casals, tenen un gran valor
educatiu, social i comunitari, i que són una eina bàsica per a afavorir la inclusió social així 
com per a posar de relleu valors tant importants com el companyerisme, la solidaritat o el 
respecte. Des d’una vessant més acadèmica, sabem que els últims
estudis determinen que el fet de fer activitats extraescolars, amb mesura, millora el
rendiment escolar, ja que es potencien les actituds positives, les expectatives formatives 
(com seguir estudiant), i les competències psicoemocionals, ja que són activitats on es 
treballen habilitats i actituds en una estructura cooperativa i de caràcter inclusiu.
A Castellar tenim la sort de poder comptar amb moltes entitats que promouen els
valors dels que abans parlàvem, que ens representen i ens promocionen. Tenim doncs un 
bon teixit associatiu però és important reconèixer aquestes entitats i fer que se sentin 
reconegudes. Així ho fan molts municipis com Prats de Lluçanès, on celebren la “Festa de 
l’esport” amb l’objectiu de que les entitats mostrin la seva oferta a l’estiu i al setembre; 
Llinars del Vallès, on celebren la “Diada de les Entitats”; o Sant Celoni on celebren una 
“Mostra d’entitats” en la que cada entitat pot explicar a la ciutadania qui són, què fan i com 
s’organitzen.
Per tant, atès que a Castellar tenim un gran nombre d’entitats que ofereixen un ampli 
ventall d’activitats per dur a terme durant els mesos d’estiu, quan els infants i joves acaben 
el curs escolar, així com durant el propi curs escolar, en horari no lectiu (extraescolars).
ATÈS que seria beneficiós establir un dia en el que les entitats poguessin donar a
conèixer les seves activitats, promocionar-se i fer-se visibles.
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ATÈS que per a la ciutadania seria interessant saber que hi ha un dia a l’any en el que les 
entitats surten al carrer i que, per tant, en un únic dia es pot trobar concentrada tota la 
oferta d’activitats disponibles al poble, tant pels mesos d’estiu com de cara a les activitats 
extraescolars que es desenvoluparan durant el curs.
El grup municipal d’ERC, proposa al Ple l’adopció dels següents:
ACORDS:
PRIMER.- Organitzar una fira durant el curs 2017-2018 per donar a conèixer les activitats 
que les entitats duran a terme com a activitats extraescolars, amb la voluntat que tingui 
continuïtat  en successives edicions.
SEGON.- Comunicar a totes les entitats del poble l’adopció d’aquest acord.
TERCER.- Recomanar a les entitats referides la creació d’espais de consens i coordinació 
per tal que l'oferta sigui el més útil i profitosa per a la ciutadania
QUART.- Acompanyar a les referides entitats per tal que el dia acordat, puguin ser-hi 
presents.

INTERVENCIONS
La regidora Sra. Núria Raspall,  ERC , intervé i fa  lectura de la proposta.
Intervé, per Som de Castellar-PSC, la regidora Sra. Angela Pappalardo,  per dir que 
creiem que una fira d’entitats, sigui per promocionar les activitats extraescolars, o els 
casals de vacances s’ha de fer tenint en compte la complicitat necessària de les entitats. 
No ens agrada la idea de promoure aquest tipus d’activitats des de l’Ajuntament sense tenir 
en compte si realment és necessària o es poden buscar altres formules de promoció de les 
activitats que ofereixen les entitats.
Des del nostre grup creiem que, primer de tot hauríem de consultar a les entitats si 
necessiten un espai com el que proposa la moció per promoure les seves activitats, per 
tant, amb la voluntat de poder donar el màxim de suport en la promoció de les seves 
activitats, i  després de la conversa que hem mantingut amb la regidora Núria Raspall en la 
que hem intentat trobar punts de consens, els qual no han estat suficients, li demanem de 
nou que retirin la moció, i que estudiem entre l’Ajuntament i les associacions quina és la 
millor formula per fer efectiva la difusió de les accions que desenvolupen les entitats, que 
és segons el que hem entès, l’objectiu principal de la proposta d’ERC.
Des del nostre grup no ens imaginem l’Ajuntament organitzant aquesta fira esperant a que 
les entitats responguin, sinó donant suport a les seves demandes i posant fil a l’agulla 
conjuntament amb elles.
Per tot això, si decideixen mantenir la moció, el nostre grup votarà en contra.
Intervé a continuació per PDeCAT la regidora, Sra. Bea Garcia,  i diu que celebren la 
presentació d’aquesta moció ja que quan parlem de participació de les entitats alguns 
entenen que l’acció hauria de ser reactiva, és a dir tu demanes i jo faig, i d’altres pensem 
que l’acció també pot ser pro-activa, és a  dir jo proposo i per tant puc arribar a engresca r 
a les entitats a fer determinades accions, per tant en aquest sentit el nostre vot serà 
favorable.
En torn de replica, la regidora Sra. Núria Raspall,  diu que  no ho acaba d’entendre ja que 
en la reunió mantinguda amb la regidora no es va quedar amb això, sens va dir que els 
punts segon, tercer i quart estaven be no hi calia cap modificació i pel que fa  al primer 
punt discutíem el mateix però amb paraules diferents. Així doncs si la única pega que tenia 
la moció era que no acabada de quedar clar quan es feia la fira per les extraescolar i quan 
es feia pels casals d’estiu?, avui s’ha passat un nou redactat i ara tot son problemes.
Pensem que és una moció molt senzilla de fer, sens va comentar que el mes de setembre 
es fa una fira de la infància i que en aquesta fira hi van les entitats esportives, així doncs si 
poden introduir les altres entitats, no ho veiem tant complicat.
Per part de Som de Castellar-PSC torna a intervenir la regidora Sra. Angela Pappalardo i 
diu que en els actes de la festa major s’hi incorpora de la festa de la infància i que tenim 
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entitats esportives que ja estan participant i que s’hi podia incorporar-hi la resta, i pel que 
fa al redactat de la moció es demana canviar un dels acord i que quedés en dos.
La regidora Sra. Núria Raspall, d’ERC, diu que en qualsevol cas per organitzar una fira no 
s’han d’obligar a les entitats a venir.
 Finalment el Sr. Alcalde diu que el que es fa és una  festa pels infants, no és cap fira, i 
evidentment que podria ser un bon moment per dur a terme aquesta proposta, la 
complexitat de la proposta rau  en que el que s’aprova després és l’equip de govern el que 
ho ha de fer, per tant ha de ser des de les pròpies regidories que vegin la viabilitat tècnica 
per tal de poder ubicar aquesta possibilitat  que vostès diuen, i per això demanem 
flexibilitat per tal de poder dur a terme una proposta o idea.
Per ERC la regidora Sra. Núria Raspall,  torna a intervé per aclarir que el que és va 
demanar en un inici era fer ara, el setembre, només les extraescolar i pactem una data 
perquè de cara a la primavera ho puguem fer conjunt.
El Sr. Alcalde explica que una esmena en la que es digues, poder convocar durant el curs 
2017/2018  una proposta com la que vostè recull en aquest redactat, no hi hauria cap 
inconvenient en acceptar la proposta, però que estigui tancant en algun període de l’any és 
necessari.
La regidora d’ERC Sra. Núria Raspall,  intervé per dir que accepten l’esmena.
El Sr. Alcalde,  fa lectura del no redactat i que deda:
“PRIMER.- Organitzar una fira durant el curs 2017-2018 per donar a conèixer les activitats 
que les entitats duran a terme com a activitats extraescolars, amb la voluntat que tingui 
continuïtat  en successives edicions.”
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

11.- Moció del grup municipal d'ERC : Gas Radó"
EXPOSICIÓ DE MOTIUS
Història
El 1984, Stanley Watras es va traslladar amb la seva família a Pennsilvania, EEUU, per 
treballar en la construcció d’una central nuclear. Abans que la central entrés en
funcionament es van instal·lar els detectors de radioactivitat. La sorpresa general va 
consistir en que cada vegada que Stanley passava per davant dels detectors aquests 
saltaven. Davant del desconcert general es van canviar els detectors, s’efectuaren probes i 
s’encarregaren anàlisis diversos. Es contactà amb experts i s’estudià el problema. Finalment 
es va localitzar el motiu: La nova casa en la que vivia Stanley estava plena de gas radó. El 
risc era l’equivalent a fumar 2.700 cigarrets al dia.

Que és el gas Radó
El radó forma part dels anomenats gasos nobles juntament amb l’heli, el neó, l’argó, el 
criptó i el xenó. No hauríem d’interpretar el terme noble amb excessives connotacions 
positives ja que, per exemple, el radó és radioactiu. De fet l’únic mèrit del nom és ser 
utilitzat en el segle XIX per analogia amb el de "metalls nobles", com ara l'or, que estaven 
associats amb la riquesa i la noblesa. S’han intentat altres descripcions com gasos inerts o 
gasos rars però són erronis ja que ha resultat que alguns no eren tan inerts ni altres tan 
rars.
Es considera que la principal propietat d’un gas noble és que la seva capa exterior 
d'electrons està complerta i, per tant, amb poca tendència a participar en reaccions 
químiques.
Però, ras i curt, a efectes de salut el que hem de saber del radó és que és un gas
radioactiu, incolor, invisible, inodor i insípid. Aquesta combinació de característiques el fan 
doblement perillós ja que la seva presència no és detectable pels sentits però si per 
l’organisme humà.
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Efectes del gas radó sobre la salut
L’Organització Mundial de la Salut (OMS) considera el radó com un gas cancerigen.
També la International Agency for Research on Cancer (IARC) i l'Environmental Protection 
Agency (EPA) dels EUA, ho classifiquen com carcinogen del Grup 1 i del Grup A, 
respectivament. Concretament, el principal efecte advers derivat de la inhalació de radó i en 
especial dels seus productes de desintegració és el risc de càncer de pulmó.
De fet, segons la OMS, el 14% dels càncers de pulmó estan relacionats directament
amb inhalació de gas radó. És la segona causa de càncer de pulmó. Nogensmenys, els 
experts adverteixen que la poca difusió informativa i el poc coneixement mèdic del tema 
podria comportar que aquells pacients afectats de radó i, a més a més, fumadors hagin 
estat diagnosticats per la segona causa i no per la primera. Si això fos així, els càncers de 
pulmó deguts al radó i no al tabac tindrien un percentatge molt més elevat.

Legislació vigent
La legislació vigent en matèria de radioactivitat es competència exclusiva del govern 
espanyol sense perjudici de les funcions de control, assessorament i execució que és 
competència del Consejo de Seguridad Nuclear ni algunes menors d’inspecció i informació 
de les comunitats autònomes.
El Reial Decret del 2010 estableix el Reglamento sobre protección sanitaria contra 
radiaciones ionizantes actualment vigent. És, de fet, una modificació del Reial Decret del 
2001. El nou decret especifica prou bé qui és l’autoritat competent cosa que en l’anterior no 
ho precisava. És a dir, havien passat 9 anys sense esmentar qui era l’estament responsable 
i, per tant, sense avenços ni controls rigorosos.
Malauradament ni el primer ni el segon reglament contemplen l’exposició de radó a
les vivendes. L’ article 2.4 diu: “El presente reglamento no se aplicará a las 
situaciones de exposición al radón en las viviendas, (…)”.
Es a dir, contràriament a la legislació de molts països, l’Estat Espanyol continua sense tenir 
una legislació que reguli l’exposició de radó a les vivendes. I això s’esdevé 30 anys després 
de l’evidencia científica dels problemes que origina el radó en les vivendes que afecten molt 
negativament a la ciutadania.
Finalment la UE en la seva DIRECTIVA 2013/59/EURATOM DEL CONSELL de 5 de desembre 
de 2013 estableix normes de seguretat bàsiques per a la protecció contra els perills derivats 
de l’exposició a radiacions ionitzants. Aquesta Directiva deroga les antigues directives 
Euratom del 1989, 1990, 1996 i 2003. En ella es contempla no només el Radó en els llocs 
de treball (article 54) sinó que fa referència a l’exposició al radó en recintes tancats (article 
74).
Aquesta directiva diu en el seu article 106: “Els Estats membres posaran en vigor les 
disposicions legals, reglamentàries i administratives necessàries per donar 
compliment a la present Directiva com a molt tard el 6 de febrer del 2018”.

Previsió d’increment del gas radó en les vivendes
Paradoxalment, la progressiva implantació de l’eficiència energètica i els graus de
confort de la societat moderna poden ser contraproduents en la lluita contra la presència 
del radó a les vivendes. I per il·lustrar-ho es posen tres exemples.
1. L’augment de l’aïllament en les vivendes dificulta la renovació d’aire exterior i per tant 
afavoreix l’augment de la concentració del gas radó provinent del subsòl.
2. L’ús d’aparells d’aire condicionat tendeix a incrementar la diferencia de pressió entre la 
vivenda i el subsòl. Això possibilita una major penetració de gas radó.
3. La tendència creixent en moltes llars en eliminar la ventilació natural per evitar
el refredament o l’escalfament dels recintes.
Cal prestar molta atenció a la tendència creixent de construccions que pretenen
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minimitzar les pèrdues energètiques a base de no ventilar la vivenda. Per exemple les cases 
passives es fonamenten en que pràcticament no necessiten energia externa per mantenir 
una temperatura interior confortable. La regeneració d’aire es fa a través de filtres que no 
retenen el radó. Malgrat que hi ha solucions tècniques adequades cal estar molt atents a 
que un bon aïllament energètic no comporti concentracions més grans de radó.

Zones en situació de risc per presencia de gas radó
El radó s’origina en el subsòl i la seva fluència cap a l’exterior depèn de diversos factors: 
geologia del terreny, presencia de falles, moviments tectònics, diferencies de pressió entre 
subsòl i exterior, ...
El Consejo de Seguridad Nuclear ha realitzat uns mapes on es detalla el major o menor risc 
de presència de radó. Segons això Catalunya presenta, en general, un risc moderat o baix. 
No obstant s’adverteix que el territori és molt variable i que la mesura caldria fer-la en cada 
cas concret.
Altrament, més enllà de la zona, convé dir que els soterranis poc ventilats i el tipus de 
construcció (si és amb pedra natural o no) son dues de les condicions que poden
incrementar la presència de radó. Llògicament, a mida que s’augmenta l’alçada respecte del 
subsòl disminueix el perill de concentració del gas.

Medició de la presencia de gas radó
La unitat empleada és el Bq/m3. Sembla que les dosis admeses en la legislació mundial 
varien molt en funció dels països o els organismes competents. Per exemple els EEUU 
recomanen un màxim 150 Bq/m3. La OMS, en canvi, el 1987 va proposar 100 Bq/m3 de 
mitjana i 400 Bq/m3 per a una intervenció immediata. El 1990 la CCE deia que la 
concentració no ha d’excedir del 400 Bq/m3 en edificacions existents i 200 Bq/m3 en noves 
construccions. La nova directiva estableix com a límit màxim els 300 Bq/m3.
Actualment a aquesta data se sol acompanyar d’ una altra anomenada Potencial de
radó d’una zona. S’anomena percentatge 90 (P90). Per exemple, P90 300 Bq/m3
significa que:
-  El 90% dels edificis tenen concentracions inferiors a 300 Bq/m3.
-  El 10% supera aquest nivell.

Situació de Castellar del Vallès
L’entitat competent, el Consejo de Seguridad Nuclear, disposa d’una pàgina web 
(https://www.csn.es/mapas-de-datos) on dona informació a través d’un mapa del potencial 
de radó per municipis a l’Estat Espanyol 
(http://www.arcgis.com/apps/SimpleViewer/index.html?appid=a3a435cfb6114e21ad03a5ac
2961d8a8). En aquesta pàgina és pot consultar la situació a Castellar del Vallès.
En general dona un P90 de concentració mitjana entre 201 i 300 Bq/m3. Però una zona 
localitzada en la depressió del riu Ripoll en el seu tram baix dona un P90 superior a 400 
Bq/m3. Concretament aquesta zona en forma de bossa correspon a una part de Sant Feliu, 
Can Sallent, Can Font i els Pedrissos.
Entenem que no cal generar alarma ja que els mateixos experts manifesten que aquestes 
dades són només una prospecció que té una base científica no determinant.
Però en qualsevol cas té prou fonament per tal de fer algunes comprovacions sobre el 
terreny que ampliïn la base de dades.

Moció gas radó
ATÈS que els estats membres de la UE han de desenvolupar la Directiva 2013/59/Eurotrom 
europea i que ha d’entrar en vigor com a molt tard el febrer del 2018.
ATÈS que en aquests moments es debaten els pressupostos generals de d’estat.
ATÈS que el gas radó té uns efectes molt perjudicials per a la salut.
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ATÈS que a Castellar hi ha indicis raonables que indiquen que cal ampliar les dades de 
mostreig per tal de completar i avaluar adequadament una possible situació de risc.
ATÈS que la UAB és un centre de prestigi pel que fa al gas radó i que té forts vincles de 
col·laboració amb el nostre municipi
Per tots aquests motius, el grup d’Esquerra Republicana a l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès proposa d’adopció dels següents
ACORDS
PRIMER.- Promoure a través de l’Actual i pàgina web de l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès una campanya que informi de la presència i dels efectes del gas radó.
Aquesta informació por ser especialment útil per aquelles construccions amb soterranis poc 
ventilats o que utilitzen la pedra com a element constructiu o decoratiu.
SEGON.- Instar al Ministerio de Industria que elabori els reglaments necessaris per tal que 
la Directiva 2013/59/EURATOM pugui entrar efectivament en vigor, com a
molt tard, el febrer de l’any 2018 tal com exigeix la UE.
TERCER.- Sol·licitar als grups parlamentaris catalans al congrés que incorporin una
partida als Pressupostos Generals de l’Estat (PGE) per tal que s’ampliï el mapa del potencial 
de radó en el municipi de Castellar del Vallès.
QUART.- Demanar la col·laboració de l’UAB que en aquest camp te un reconegut
prestigi, per tal que prengui part en una comissió local on experts, tècnics de  l’Ajuntament 
i representants politics puguin debatre i proposar actuacions  concretes a Castellar.

INTERVENCIONS
El catedràtic de física castellarenc de la UAB Sr. Lluis Font intervé per explicar que és el gas 
radó i quins efectes té sobre la salut, així com les dades de medició de la presencia d’aquest 
gas al municipi, i diu que defensa aquesta moció bàsicament per tres motius, per què és 
oportuna i convenient, és important perquè el ras radó constitueix la dosis la dació més 
important que rep la població en general, nosaltres vivim en un entorn radioactiu i sempre  
rebem dosis de radiació, hem evolucionat en aquest entorn però  la contribució més 
important és com deia del radó i constitueix després del tabac la segona causa del càncer 
de pulmó per tant estem parlant d’un tema que és des del punt de vista de l’impacta 
radiològic important. El gas radó és un gas d’origen natural que està present a l’escorça 
terrestre que es genera quan es desintegra el radi que és un element radioactiu que està en 
qualsevol tros de terra i es difon a través del terra i surt a l’aire exterior i en l’aire exterior 
tenim concentracions relativament baixes. Però en l’interior de recintes tancats, depenent 
de molts factors es pot arribar a acumular i això és el que fa que rebem una dosis 
important.
Crec que és oportú que es presenti aquesta moció ara perquè últimament se’n està parlant 
molt del gas radó en tots els mitjans, i això és conseqüència de que hi ha una directiva per 
part la  UE de l’any 2013 i així doncs com tota directiva és d’obligat compliment per part 
dels països membres, hi ha un període cinc anys i que finalitza el 2018, i això vol dir que la 
legislació espanyola ha d’incloure aquesta directiva en aquesta data, i en aquesta directiva 
per primer cop s’estableix la necessitat de desenvolupar el que s’anomena un pla nacional 
de protecció contra el radó per part de tots els països membres i aquest pla contempla 
diferents vessants i una d’elles és dur a terme mesurament de nivell de radó en habitatges, 
i també en llocs de treball.
Per tant és un tema que és d’actualitat i també és convenient perquè en el nostre estat  no 
hi ha moltes mesures de radó fetes en habitatges, és un dels països de la UE que té una 
estadística més pobre, tot i això s’ha elaborat un mapa de risc potencial del racó i seguint 
un model estadístic matemàtic i a partit d’aquest mapa és veu el potencial risc de radó que 
hi ha en diferents zones de l’estat i aquest mapa és d’alta resolució i podem veure  el que hi 
ha a Castellar.
El Sr. Alcalde,  intervé i diu que tot seguit es llegeix la moció.
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Per part d’ERC intervé el regidor Sr. Josep M Calaf que explica que ha castellar hi ha una 
bossa de gas radó situada entre una zona de Sant Feliu, els Pedrissos, una mica de Can 
Font i Can Sallent.
A continuació passa a donar lectura als acords de la moció.
Per Som de Castellar-PSC, el regidor Sr. Aleix Canalis,  intervé per diu des del nostre grup 
municipal creiem que és positiu sensibilitzar a la població sobre diferents aspectes de  
caràcter medi ambiental o sanitari, i és per això que periòdicament realitzem campanyes de 
sensibilització de temàtiques diverses.
En aquets sentit i malgrat que  hores d’ara no hi hagi cap mena de risc ni imminent ni 
objectivable que coneguem per la població castellarenca relacionada amb el gas radó més 
enllà d’un mapa que és un assaig teòric sobre un potencial presència de radó al nostre 
terme municipal, entenem que aquesta moció ens obra la porta per poder-ne parlar 
públicament. 
De fet des de fa un parell d’anys que gràcies al Lluis Font, castellarenc especialista en 
aquest tema, som coneixedor dels riscos potencials per la salut que podrà suposar la 
inhalació continuada de gas radó, i en aquest sentit fa temps que vam oferir terrenys de 
titularitat municipal per tal de poder realitzar estudis científics per tal  de mesurar el radó a 
la nostra Vila i fer un estudi comparatiu amb altres zones d’Espanya.
Entenem doncs que part de la nostra tasca com  Administració és la de fer pedagogia amb 
una temàtica completament desconeguda pel ciutadà mitjà,i és per aquets motiu que el 
nostre vot serà favorable.
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

12.- Moció dels grups municipals d'ERC, Decidim Castellar i PDeCAT en defensa de 
la protecció dels animals
Exposició de motius
Cas gossos desapareguts a Castellar
Des del 2004 fins aproximadament el 2013 l’Ajuntament havia assignat el servei de 
recollida i acollida d’animals a l’empresa D’en Llorc de la que n’era propietari Antonio 
Rodríguez Aparicio. Durant tots aquests anys es varen evidenciar algunes irregularitats en 
aquest servei. De fet la primera residencia on es van portar els gossos, Fiel Amigo de 
Terrassa, va haver de tancar a l’any 2006 com a conseqüència de denuncies de particulars i 
associacions on constaven que els animals es deixaven morir per inanició i malalties.
Però és a partir de l’any 2008, que entra en vigor la Llei de Protecció dels Animals, on 
queda regulada l’activitat de recollida i acollida d’animals domèstics. L’esmentada Llei  
confereix plenes responsabilitats als ajuntaments en la Recollida d’animals (article 16),  
Recuperació d’animals (article 17), Acolliment d’animals (article 18) i Captura de gossos, 
gats i fures ensalvatgits (article 19).
Fins al 2013 els animals recollits a Castellar eren portats a la Residencia Alidog on el mateix 
Antonio Rodriguez disposava de diverses gàbies per gossos que ell mateix gestionava. 
Aquesta residencia no va ser un Nucli Zoològic autoritzat fins al desembre del 2012. El juny 
del 2013 es denuncia la residencia a SEPRONA (Servei de Protecció de la Natura) per no 
estar els gossos ben atesos, sense desparasitar ni vacunar i per la desaparició d’animals 
recollits. Finalment SEPRONA aixeca acte i el Departament d’Agricultura instrueix 
l’expedient i imposa les sancions oportunes

Per altra banda SEPRONA constata que, en el moment de la inspecció, només hi havia 8 
gossos a la residència, xifra no concordant amb les dades que l’ajuntament havia facilitat 
anualment on declarava que es recollien més de 100 gossos cada any i només la meitat és 
retornaven a la ciutadania.
Davant de les evidències en les irregularitats, l’Ajuntament decideix el gener del 2014 no 
renovar el servei d’acollida al senyor Rodriguez. Però incomprensiblement el manté en el 
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servei de recollida. Finalment, l’abril del 2015 el servei es adjudicat per concurs a Caldes 
Animal. L’Ajuntament va tardar massa anys en actuar davant de sospites, denúncies, 
irregularitats i multes.
El novembre del 2015 ERC va presentar una moció, aprovada per unanimitat, amb el títol 
Centre d’Acollida d’Animals on, entre moltes demandes, hi havia un punt 7 on es 
demanava:
“Sol·licitar a la regidoria pertinent un informe detallat sobre el destí dels gossos que 
l’Ajuntament manifesta haver recollit i acollit durant els darrers anys.”
En aquests moments, ni nosaltres ni les entitats animalistes a Castellar encara no hem 
rebut cap informe on s’aclareixi el destí d’aquests animals. 

Cas del cavall Tijeras
El 2014 es va fer tristament famós el cavall Tigeras. A principis d’Agost la associació ADA-
CV va denunciar a la policia local l’abandonament en un hort d’un cavall que no tenia a la 
seva disposició ni menjar ni beguda. La policia no va voler tramitar la denúncia al·legant 
que coneixia al propietari. Malgrat que una persona va decidir portar l’animal davant de la 
policia, aquesta va decidir retornar-lo al propietari sense imposar cap sanció ni efectuar cap 
advertiment. Tampoc es va realitzar cap tipus de seguiment ni control.
El 26 d’agost, Tijeras va ser trobat mort en un bosc en un avançat estat de descomposició. 
Els responsables del cavall van ser denunciats per via penal per ANADEL però la denùncia 
no va prosperar per falta de necròpsia. Ada va organitzar una manifestació a la que es van 
adherir PACMA, ADE, ANADEL i moltes altres entitats.

Cas de la Mery
El 21 de desembre del 2015 uns ciutadans van sentir en un contenidor d’escombraries 
gemecs d’un animal. Després de comprovar quin era el motiu dels laments van veure una 
gossa, anomenada Mery, agonitzant amb una ferida profunda i sagnant al coll. Els 
ciutadans, convertits immediatament en testimonis, varen comunicar a la policia municipal 
l’estat i a on es trobava la gossa. La resposta d’aquests va consistir en indicar-los que 
portessin la gossa a les dependències policials on seria recollida per Caldes Animal. No 
varen començar cap investigació, ni tramitar cap denuncia, ni iniciar cap tipus de diligència. 
Ni tan sols es va aixecar acte dels fets. Va ser l’associació ADA qui va formular la denuncia 
ja que va considerar que es tractava clarament d’un delicte de maltractament animal. 
Finalment la sentència d’un jutjat ha reconegut el delicte imposant una sanció de 6 mesos 
de presó i tres anys d’inhabilitació a la propietària de la gossa

Cas de dos gossos malalts al carrer Montsià
El març del 2016 es var fer el comís de dos gossos malalts que residien en el carrer 
Montsià. Un d’ells va morir a Caldes Animal com a conseqüència de no haver rebut 
tractament per la malaltia que patia mentre era amb el propietari.  El número d’expedient 
és el 13/2016. Ara, un any després, encara no tenim constància de cap investigació, sanció 
o resolució

Cas de la Rita
El desembre del 2016 la Rita va ser diagnosticada amb Leshmaniasis una malaltia que 
sense tractament pot conduir a la mort de l’animal. Malgrat que el propietari en coneixia el 
diagnosis el febrer del 2017 la gossa encara no havia rebut cap tractament veterinari. En el 
transcurs d’aquest temps l’aparença física de l’animal havia empitjorat molt. Una vagada 
produïda la denuncia se li va advertir al propietari l’obligació d’iniciar el tractament i que 
se’n faria un seguiment. A finals de març la tècnica de l’ajuntament reconeix que la 
veterinària afirma que el propietari no passava els controls prescrits. Finalment s’efectua el 
comís de l’animal però no per la manca de tractament sinó per no tenir llicencia ni 
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assegurança obligatòria. L’11 d’abril, però, la gossa es retornada al propietari per ordre de 
l’Ajuntament malgrat no tenir encara els papers en regla. En aquella breu estada a la 
protectora la gossa va ser tractada de la seva malaltia i els símptomes de millora varen ser 
apreciables. A conseqüència de la decisió es va crear un rebuig popular que va provocar 
una reunió d’urgència el 18 d’abril en la que hi van assistir regidors d’altres municipis. En el 
transcurs de la mateixa el regidor responsable de medi natural va aconseguir convèncer al 
propietari per tal que aquest cedís voluntàriament la gossa a Caldes Animal sense haver de 
comissar l’animal. La solució adoptada situa a Caldes Animal amb la responsabilitat de 
pagar el tractament i l’alimentació de l’animal. L’Ordenança Reguladora de la Protecció, 
Tinença i Venda d’Animals de Castellar del Vallès contempla, en el seu article 68, el comís 
cautelar de l’animal en cas que hi hagi indicis racionals d’infracció. Durant aquest període el 
propietari ha de pagar les despeses que l’animal ocasioni a la protectora. Tanmateix la llei 
2/2008 de Protecció dels animals estableix en els seus articles 16.6 i concretament el 47.1.: 
“Les administracions poden comissar de manera immediata els animals, sempre que hi hagi 
indicis racionals d'infracció de les disposicions d'aquesta Llei o de les normatives que la 
despleguin.” 
Tanmateix l’article 29 de l’Ordenança (Requisits per a l’atorgament de llicencia) diu en el 
seu paràgraf final que la manca de llicència o assegurança representa una manca 
d’habilitació que comporta l’obligatorietat d’ingrés de l’animal al centre d’acollida, essent les 
despeses que se’n derivin a càrrec del propietari.

Anomalies en la recollida de gossos a Castellar
L’esmentada reunió del 18 d’abril també hi va assistir, en la seva part final, el responsable 
de Caldes Animal. Va afirmar, en el transcurs de la reunió, que la situació de recollida de 
gossos a Castellar era del tot incomprensible. En relació a altres municipis, en els que 
Caldes Animal també en te l’assignació de recollida i acollida, Castellar presenta un nombre 
de gossos de recollida sorprenentment desproporcionat. En concret es va referir a una 
comparació amb el municipi de Sant Cugat. Per cada gos que es recollia allí aquí se’n 
recollien 20 i amb l’afegit que aquí una bona part són gossos de races potencialment 
perilloses, el que dificulta enormement la seva posterior adopció. 

Actuacions urgents
L’experiència viscuda en anys anteriors, la denuncia que fa Caldes Animal, els cassos greus 
detectats i la manca de sancions ens hauria de portar a iniciar investigacions que 
determinin quina pot ser la causa de les evidències observades. No és possible sustentar 
cap teoria sense el suport de dades contrastables i verificades. Només en base a aquesta 
imprescindible informació es poden formular criteris d’actuació i plans de treball.
Atès les anomalies observades detallades en els casos esmentats en el preàmbul.
Atès les denúncies dels experts on es fa palès la gran quantitat de gossos recollits a 
Castellar en comparació a municipis fins i tot més grans.
Atès la tipologia anormalment alta en gossos abandonats qualificats com a potencialment 
perillosos.
Per tot l’exposat els grups de Decidim, ERC i PDeCAT a l’Ajuntament de Castellar del Vallès 
proposem l’adopció dels següents
ACORDS:
PRIMER.- Creació d’un grup de treball permanent amb l’objectiu de fer un seguiment, el 
més proper i immediat possible, dels casos conflictius que es produeixin a Castellar. En 
aquest grup de treball o comissió hi hauria: 

a. Representat polític de la regidoria competent.
b. Representant de cada un dels grups politics que formen l’Ajuntament.
c. Representant de la Policia Municipal.
d. Representant dels tècnics de l’ajuntament en aquesta matèria.
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e. Representant d’un veterinari
f. Representant d’un assessor legal dels partits de l’oposició.
g. Representant de l’ associació animalista Ada de Castellar.

SEGON.- Insistir en la demanda de l’informe on s’aclareixi el destí dels animals recollits 
abans del 2015.
TERCER.- Iniciar immediatament una investigació policial orientada a esclarir tan la gran 
quantitat com la perillositat dels gossos abandonats a Castellar.
QUART.- Sancionar inexcusablement i comissar imperativament els animals provinents 
d’aquelles conductes de propietaris que contravinguin la llei de protecció dels animals i/o l’ 
Ordenança Reguladora de la Protecció, Tinença i Venda d’Animals de Castellar del Vallès. En 
el seu cas interposar denúncia davant la jurisdicció penal.
CINQUÈ.- Formar personal administratiu amb coneixements adequats en matèria de 
defensa animal i legislació sobre la matèria
SISÈ.- Elaborar un protocol d’actuació en cas de maltracta animal
SETÈ.- Iniciar i tramitar expedients així com exigir responsabilitats administratives a 
aquells que contravinguin la Llei de protecció dels animals o l’Ordenança reguladora.
El regidor Sr. Josep M Calaf  intervé per explicar la moció, dient que no és la primera 
vegada que es porta a ple d’una moció d’aquesta temàtica, son una sèrie de temes que 
preocupen molt a la ciutadania, i en fa lectura.
Per Som de Castellar-PSC intervé el Sr. Aleix Canalis i diu que el nostre grup votarà en 
contra d’aquesta moció ja que l’exposició de motius es basa en un “totum revolutum” de 
suposades irregularitats administratives , la major part d’elles infundades, que atempten 
contra la professionalitat i honorabilitat de funcionaris públics d’aquest Ajuntament.
D’altra banda, no considerem necessari la creació d’un altre grup de treball, en el sí de 
l’Ajuntament, ja que entenem que es grups municipals tenen espais de trobada i diàleg més 
que suficients per poder-se informar sobre qualsevol aspecte que considerin del seu interès 
de la gestió ordinària del consistori, com seria en aquest cas, el seguiment dels expedients 
sancionadors contra persones que, suposadament,  hagin vulnerat alguna ordenança 
municipal. 
En torn de rèplica el regidor Sr. Josep M Calaf,  ERC, diu que és evident que hi ha hagut 
prous cassos i denúncies de maltractament d’animals a Castellar, passats pels Jutjats i amb 
sentències fermes, i això sí que no és desmerèixer cap actuació, son dades que es poden 
comprovar. Destacar el cas de la Mery que hi ha hagut una sentència i s’ha condemnat a 
l’infractor amb sis mesos de presó. 
Intervé a continuació el regidor Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, per dir que resta 
a la seva disposició per explicar, si ho desitgen, en quin punt està de tramitació cada un 
dels expedients sancionadors dels cassos que es  mencionen en l’exposició de motius, el 
que no podem fer és dir coses que no son. Així doncs estem oberts per seguir parlant del 
tema però creiem que la creació d’una comissió en aquest sentit i a més a més en el format 
que plantegen, no era l’adequat.
Per PDeCAT  la regidora Sra. Bea Garcia, intervé i diu que trobem poc assenyat no voler 
reconèixer les continues deficiències en matèria de tinença d’animals que tenim en aquest 
municipi, també ens sembla poc respectuós no voler   crear una comissió que va ser 
acordada per aquest plenari en el mandat anterior i que mai no ha estat convocada, per 
tant ens sembla que és una actitud poc madura de no voler enfrontar d’una vegada el tema 
de la tinença responsable dels animals.
Torna a intervenir el regidor Sr. Josep M Calaf¸ERC, i diu que s’ha parlat d’injúries per 
això demano que sens digui quines son les injúries que es parlen en la moció.
Contesta el regidor de Som de Castellar-PSC, Sr. Aleix Canalís,  per dir que no es tant el 
redactat com l’esperit que impregna tota la moció, aquesta i les anteriors que s’han 
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presentat en aquest plenari, per tant em poso a la seva disposició per parlar-ne 
acuradament.
Intervé a continuació el Sr. Josep M Calaf,  ERC, i tornar a demanar que s’aclareixi el 
tema de les injúries que es diuen a la moció.
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA.
Vots en contra :   ONZE   (11) dels regidors Som de Castellar-PSC 
Vots a favor    :   NOU     ( 9 ) dels regidors d’ERC, Decidim Castellar i PDeCAT     
Abstencions :      CAP  

La moció del grup municipal PDEeAT de rebuig a l'ocupació il·legal d'habitatges queda sobre 
la taula.

14.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS
No n’hi ha.

15.- PRECS I PREGUNTES
El Sr. Alcalde intervé per explicar que les sis preguntes n’hi ha una que ha retirat el grup 
de Decidim Castellar, hi ha tres preguntes presentades pel grup d’ERC i per una qüestió de 
tramesa d’informació les formularà el grup d’ERC però no podran ser respostes , i després 
hi ha una pregunta conjunta amb els grups municipals d’ERC, Decidim castellar i PDECAT, 
en el qual es sol·licita, en aquest cas l’Associació de Veïns del Balcó de Sant Llorenç perquè 
la formulin i el format pactat és que primer es cedirà la paraula en un representant de 
l’associació perquè formuli la pregunta.
Pren la paraula el regidor d’ERC Sr. Rafa Homet , també demanar que les preguntes que 
no puguin ser respostes avui que es faci la resposta per escrit però que també la resposta 
sigui incorporada en l’acta de la sessió i que hi hagi la possibilitat de que si ha algun dubte  
o reclamació poder-se presentar.
Tot seguit intervé el Sr. Andres Zabala, en representació de l’Associació de Veïns del balcó 
de Sant Llorenç i diu:
“Els grups Municipals d’ERC, Decidim Castellar i PDCAT, sol·liciten que es responguin 
aquestes preguntes formulades per l’AAVV del Balcó de Sant Llorenç.
ATÈS l'article 17 de la Constitució Espanyola del 29 de desembre de 1978, tota persona té 
dret a la llibertat i a la seguretat (articles 1 i 2 de la Llei 4/2003 del 7 d’abril), i per això 
presentem la pregunta següent:
- Per què la Urbanització del Balcó de Sant Llorenç, que pertany al municipi de Castellar del 
Vallès, no gaudeix del dret fonamental a la seguretat, que es pot aconseguir mitjançant 
actuacions, policials (patrulles, controls, etc.), i el consistori no ho garanteix tot i tenir 
l'obligació de fer-ho?
ATÈS l'article 9 de la Llei de Propietat Horitzontal (Llei 49/60), del 21 de juliol de 1960, i la 
Llei 8/2013, del 26 de juny, que introdueix modificacions importants en relació amb les 
obligacions dels propietaris, presentem la següent pregunta:
- Per què el consistori – a través d'Urbanisme o de qui tingui competència – permet que 
vivendes sense condicions mínimes i amb un grau de perillositat extrema per a les persones 
adultes i els infants estiguin lliures de les mesures legals i de seguretat obligatòries, d'acord 
amb el que s'estableix a l'article 9 abans esmentat, tot i ser el garant de que es compleixi?
ATÈS l’article 164.2 de l’Estatut de Catalunya i el 12.2 de la llei 10/1994 de l'11 de juliol, la 
llei 16/1991 del 10 de juliol i la 4/2003 del 4 d’abril, juntament amb la pròpia existència de 
la Junta de Seguretat Local i la Mesa de Coordinació Operativa, formulem la següent 
pregunta:
• Quins protocols s'han establert entre el cos de Mossos d’Esquadra i de la Policia Local de
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Castellar en matèria d’usurpació de vivendes, frau de subministraments, tràfic i cultiu de 
drogues, robatoris, i altres il·lícits penals?
ATÈS el dictamen 6/2016 de l'Agència Catalana de Protecció de Dades del 25 de febrer de 
2016; els articles 4, 5 i 8.2 de la Llei 32/2010 de l'Autoritat Catalana de Protecció de Dades 
de l'1 d’octubre; l’article 2.3, 4 de la Llei Orgànica 15/1999 del 13 de desembre de 
Protecció de Dades; l’article 2.e) de la Instrucció 01/2009 del 10 de febrer de l'Agència 
Catalana de Protecció de Dades; i els articles 4, 7, 8, 9 i 10 del Decret 134/1999 del 18 de 
maig, a l’empara de la Llei Orgànica 4/1997 del 4 d’agost:
-  Quin protocol referent a l’ús de la videovigilància està utilitzant actualment la Policia Local 
de Castellar? Han valorat la utilització de la videovigilància com a recurs complementari? 
S'han plantejat utilitzar-la? Iniciaran els tràmits oportuns per demanar l’autorització des de 
la Policia Local de Castellar a l’òrgan corresponent
Des de l’associació de Veïns del Balcó de Sant Llorenç volem agrair públicament les 
actuacions i la implicació de la Policia i dels agents de  la policia local de Castellar així com 
també dels agents i del cos dels mossos d’esquadra, agraïm públicament que s’estiguin 
prenent d’una forma molt seriosa les actuacions que s’han de dut a terme, per últim 
informar a l’Ajuntament així com també a tots els regidors que l’Associació de Veïns del 
Balcó es va constituir el 4 d’abril, des de les hores hem aconseguit crear una gran família, 
cohesionada, unida, forta i que aquesta gran família farà el que calgui per tal de mantenir la 
seguretat, la tranquil·litat i la bona convivència en la urbanització. Moltes gracies novament.
Contesta el regidor Sr. Aleix Canalis, Som de Castellar-PSC, per dir que  en resposta a la 
seva primera pregunta, la urbanització del Balco de Sant Llorenç, gaudeix, igual com la 
resta del municipi del dret a la seguretat, amb els mitjans disponibles i amb la col·laboració 
dels cos de mossos d’esquadra s’estan duent a terme les accions adient per tal de garantir 
el màxim de seguretat, repartint-nos els patrullatges entre un cos i l’altre, efectuant 
controls nocturns a l’entrada de la urbanització i perseguint els delictes.
El que no podem garantir, la policia local així com cap dels altres  cossos policials és la total 
seguretat, però si les accions de prevenció i de reacció tal i com s’està fent i que vostès en 
el seu escrit ens reconeixen.
A banda de les intervencions fetes d’ofici a efectes de patrullatge o control, s’han ates els 
requeriments fets pels veïns prioritzant els serveis segons la gravetat, a tall d’exemple, 
entre la policia local i els mossos d’esquadra en el període que va  de l’1 de gener a 15 de 
maig s’han intervingut i instruït diligències a la seva urbanització per aquest cassos.
- 4 delictes contra el patrimoni
- 5 delictes lleus contar el patrimoni
- 4 delictes contra la salut pública i el tràfic de drogues
- 3 faltes administratives per tinença o consum de drogues.
A més a més s’han instruït també 12 diligències més d’altres incidències en l’àmbit privat.
Entenem que la presència i actuació per prevenir conductes delictives i poder-les corregir 
des del cos de la policia local i mossos d’esquadra, entenem que s’està fent.
En relació a la segona pregunta sobre el deure de conservar, podem afirmar categòricament 
que des de l’ajuntament quan som coneixedors que un immoble no reuneix les condicions 
de seguretat exigibles legalment, actuem de manera inequívoca i contundent per tal que a 
propietat assumeixi la seva responsabilitat en la conservació. En el cas que vostès siguin 
coneixedors d’algun immoble que no reuneixi aquestes condicions, els hi agrairíem que ens  
saber l’adreça per tal que els serveis tècnics d’urbanisme puguin prendre les mesures 
oportunes.
A banda de la comunicació constant del dia a dia, aproximadament cada mes es reuneix la 
Mesa de Coordinació Operativa en la que els comandaments de Mossos i de les Policies 
Locals del territori, analitzen les incidències i unifiquen criteris i actuacions, per garantir al 
màxim la seguretat.
En aquest marc és on:
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 S’unifiquen criteris respecte de l’usurpació d’habitatges, sempre tenint en compte les 
indicacions de la fiscalia.
 En el cas de frau en els subministraments es comunica a les empreses, per tal que 
procedeixin a desconnectar i/o denunciar-ho.
 Ens traspassem informació, si no s’ha fet ja en el dia a dia, sobre tràfic i/o cultiu de 
drogues que coneixem, dissenyant el tipus d’actuació i decidint si ho segueixen els grups 
d’investigació o s’intervé directament amb les unitats de seguretat ciutadana.
 Es dissenyen les estratègies i actuacions per prevenir els robatoris, etc. 
En relació a la quarta pregunta gunta sobre quin protocol d’ús de vigilància i videovigilància  
tenim, en aquests moments no hi ha protocol per la Policia Local, referent a l’ús de la 
videovigilància, ja que no hi ha cap zona exterior on aquest recurs s’utilitzi. 
S’ha valorat la utilització en més d’una ocasió, però si bé és relativament senzill instal·lar 
càmeres de trànsit, no ho és tant fer servir les de videovigilància, ja que s’ha de comptar 
amb l’autorització de la Comissió de Videovigilància de Catalunya, i perquè per autoritzar-
ho cal que estigui molt justificat. En el nostre cas hi ha molt poca quantitat d’actes delictius.
De tota manera,properament tornarem a estudiar la viabilitat d’ utilitzar aquest recurs amb 
l’ajuda d’una empresa especialitzada, i al mateix temps, els hi podem avançar que posarem 
en marxa una nova iniciativa per tal de poder identificar, mitjançant un distintiu, els 
vehicles dels veïns de cada una de les urbanitzacions, per així millorar la sensació de 
seguretat del conjunt dels diferents veïnats.
El Sr. Alcalde intervé per i diu que hi ha cassos i ens preocupen evidentment perquè han 
causat un neguit important entre tota la població concentrada a la urbanització del Balcó, 
que segurament és un dels espais en els quals s’ha focalitzat part d’aquest problema de les 
ocupacions, aquest és un tema que s’ha tractat en les juntes local de seguretat, van tenir la 
oportunitat de en el seu di que vingués el conseller de governació,  li van trametre les 
dificultats per tal de poder donar solució a molts  dels cassos de les ocupacions que en 
aquests moments s’estenen en molts pobles i municipis de tota la comarca i fins i tot en tot 
el país. Bàsicament els problemes venen especialment per cases que en aquests moments 
estan buides, propietaris absents, que son entitats financeres o fons d’inversió, propietaris 
que han deixat la finca a mig construir, etc, i tenim dificultats perquè els instruments que 
tenim des de l’Ajuntament per tal de poder pal·liar aquesta situació, en moltes ocasions on 
expedient que obrim i que tenen un tràmit llarg i que no sempre son respostos, amb el 
conseqüent problema per poder-se resoldre.
S’iniciaran el tràmit per tal de poder instal·lar videovigilancia, en aquest cas a l’entrada de 
la urbanització Aireol-D i el Balcó, val a dir  però ens cal tenir el permís, i ja aviso que no 
serà senzill el poder aconseguir aquest permís.
Prec que formula PDeCAT, la regidora Sra. Bea Garcia:
- Davant de les continues modificacions del projecte d’instal·lació dels jocs d’aigua a la 
plaça Catalunya, i observant l’aparició d’una construcció de totxo, de planta triangular que 
dificultarà clarament la visió de la làmina d’aigua i el reflex de l’escultura d’en Joan 
Coderch, element significatiu de la plaça, el grup municipal del PDeDAT pregunta:
1.- Amb quin motiu s’ha fet aquesta nova construcció?.
2.- Quin serà el seu aspecte final?
3.- Com és que no apareixia en el projecte inicial?.
Respon el regidor Sr. Aleix Canalis, Som de Castellar-PSC, dient que:
- En la nova construcció s’hi ubicaran uns lavabos, per donar servei a la nova instal·lació 
lúdica i al conjunt de la Plaça. 
- L’aspecte final serà amb un arrebossat  i pintat.
- Si que apareixia en el desglossat del pressupost

Prec que formula pel PDeCAT, la regidora Sra. Lidia Urrutia.
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De les reiterades vegades que els contenidors soterrats de la plaça del Cim a Sant Feliu del 
Racó, estan espatllats i fora de servei i davant de la insuficiència demostrada dels 
contenidors externs que han posat i la baixa freqüència de recollides, que provoca que els 
usuaris hagin de depositar les bosses a la vorera, el nostre grup municipal vol saber:
1.- quines mesures actuals, i de futur es prendran per solucionar aquesta problemàtica?
D’altra banda, quan se’ns va exposar el nou contracte del servei de neteja, se’ns va 
informar que els camions que farien la recollida a les urbanitzacions serien d’un tamany 
més reduir degut a les dimensions dels carrers d’aquestes.
Mes d’un any després de la posada en marxa del nou contracte, els camions que fan la 
recollida de les escombraries a les urbanitzacions continuen essent de la mateixa grandària 
que els que fan el servei al poble, amb el perill que això comporta per  la resta de vehicles 
que hi transitem.
Quant arribaran els nous vehicles a les urbanitzacions?
2.- en el municipi hi ha senyals de trànsit que estan parcialment tapades degut a les 
bardisses.
Quin paper adopta l’Ajuntament davant d’aquesta situació?.
Respon el regidor Sr. Aleix Canalis, Som de Castellar-PSC, i abans de contestar la 
pregunta incidir sobre el que s’ha comentat sobre les reiterades vegades que està espatllat 
el contenidor, és cert que és un contenidor que ha tingut incidències però concretament 
n’ha tingut 3, el 2015, 2 el 2016 i 1 el 2017, concretament l’abril del 2015, el maig del 
2015 i el juliol, desprès l’octubre, novembre del 2016 i la ultima abril fins a mitjans de 
maig.
Contestant la primera pregunta dir que amb la implementació del nou contracte de neteja i 
recollida de residus ara fa un parell d’anys, un dels requeriments del plec de condicions 
consistia en l’obligació per part de l’empresa adjudicatària de subscriure un contracte de 
manteniment dels contenidors soterrats amb una empresa del sector. La concessionària 
Fomento de Construcciones i Contratos va signar un contracte de manteniment amb 
l’empresa Equinor, especialista en el sector i que va ser l’empresa encarregada del 
muntatge dels nuclis de contenidors soterrats del municipi. En el transcurs de l’actual 
contracte, quan hi ha una incidència en algun nucli dels contenidors soterrats s’avisa de 
manera immediata a l’empresa Equinor per tal de que procedeixi a la seva reparació.
La darrera ocasió en que es van espatllar els contenidors a la plaça del Munt, el problema 
va ser la reposició dels recanvis que van obligar a col·locar contenidors en superfície i la 
reparació es va allargar més del desitjable. Cal dir però que el fet que es trobin bosses 
d’escombraries fora dels contenidors, sovint és degut  al mal ús que en fan alguns usuaris 
incívics. Atès que per part dels responsables del serveis s’ha pogut constatar que els 
contenidors no estan plens i admeten més bosses.
En qualsevol cas vetllarem per tal que les incidències amb els contenidors soterrats es 
resolguin el més ràpid possible i amb la mínima  afectació del servei.
En relació a la segona pregunta dir que en l’oferta de l’empresa adjudicatària els camions 
que fan el servei de recollida en els urbanitzacions, son els mateixos que efectuen la 
recollida en el centre urbà, això és degut a que el plec de condicions ja contemplava una 
homogeneïtzació dels contenidors i vehicles per tal d’optimitzar el servei i ajustar despeses. 
Només s’havia contemplat un vehicle petit per algun carrer del nucli antic de Castellar per 
tal de garantir el pas del vehicle.
Sincerament desconeixem de on han tret que hi haurien vehicles més petits per donar 
servei a les urbanitzacions.
I per últim, les afectacions en el senyal de trànsit a causa de la vegetació, sovint venen 
provocades pel creixement no controlat de la vegetació que prové de finques particulars, en 
aquests casos es porta a terme un requeriment al propietari de la finca per tal que resolgui 
el problema i netegi la finca, i en el cas que es faci cas omís del requeriment, els serveis 
municipals acaben fent l’actuació de manera subsidiària. En el cas que l’afectació vingui 
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provocada per la vegetació d’alguna zona verda municipal l’actuació es fa de manera 
immediata en quan es detecta per part dels serveis tècnics.
La regidora de PDeCAT Sra. Lidia Urrutia torna a intervenir per demanar que la primera 
pregunta sobre els contenidors ens sigui contestada per escrit.
 
Prec que formula per ERC el regidor Sr. Ferran Rebollo,  i diu que com ja ha comentat el 
regidor portaveu Sr. Rafa Homet,  formularem les preguntes i demanem que a més a més 
de la resposta per escrit aquestes siguin incorporades en l’acta de ple d’avui:

1.- Sembla que ben aviat començaran les obres de remodelació dels carrers Sala Boadella i 
carrer Montcada, per dur a terme el projecte Illa del Centre.
Segons sembla, el Sr. Alcalde, Ignasi Giménez Renom, ha visitat a veïns/es i comerços 
afectats, per explicar el projecte i entenem que també per rebre de primera mà la seva 
opinió.
Molt d’ells li han transmès la possibilitat de començar les obres en altra data, per diferents 
motius, a l’estiu lògicament fa calor i els veïns obren finestres, això suposa entrada de fums 
de la maquinària i vehicles que hi estiguin treballant, sorolls, pols..
D’altra banda a l’estiu i per Festa Major, a tots ens bé de gust sortir i prendre algun refresc 
o bé sopar, en alguna de les terrasses que disposen alguns establiments i lògicament els 
comerços és quelcom que aprofiten, és una temporada que poden veure incrementats els 
seus ingressos, com també potser la campanya de Nadal.
D’altres veïns han comentat la seva preocupació per la falta d’aparcament duran i després 
de les obres, cal tenir en compte que desapareixeran aproximadament 80 places 
d’aparcament de zona blava fins ara en horaris de dilluns a divendres, de 9’30 a 13.00 
hores i de 17,00 a 20,00 hores, i dissabtes, de 10,00 a 14,00 hores, la resta d’horari és 
zona d’aparcament lliura (gratuït), això també farà que el suposat aparcament a 5 minuts 
del centre que hi ha actualment es pugui veure col·lapsat, amb el perjudici pels veïns/es i 
pels ciutadans(es que vulguin fer les seves compres al centre.
Davant de la preocupació i opinió expressada pels veïns/es i comerços, no sabem si el Sr. 
Alcalde Ignasi Giménez les té o tindrà en consideració, entenem que si, ja que entre altres 
coses per això ha fet les visites, que esperem , no hagin estat només visites de cortesia.
- Han tingut en consideració la demanda dels veïns/es en retardar l’execució de les obres? . 
En el cas de no satisfer aquesta demanda, quins són els motius?
- Quines solucions s’han pres per  tal de pal·liar el problema que manifesten els veïns/es, 
en referència a la manca d’aparcament.
2.- En el mercat municipal, es detecten algunes anomalies, pel que fa al seu manteniment, 
anomalies expressades de fa temps, per l’associació de parodistes, antre algunes 
considerem aquestes com urgents:
- Problemes en l’extracció  de fums.
-  Problemes de fuites d’aigua, des d’ERC ja varem fer el suggeriment en el passat Ple 
d’abril de d’urgència, donat que aquesta fuita d’aigua vessa sobre el quadre elèctric 
general.
- Problemes de mal funcionament en el tancament de les dues portes d’accés al pàrking que 
queden obertes dia i nit, aquesta zona té accés a l’interior del Mercat, amb el conseqüent 
perill de robatoris.
Quan tenen previst la solució i reparació de l’extracció de fums??
Quan  tenen previst la solució i reparació de la fuita d’aigua??
Quan tenen previst la solució i reparació de la porta del magatzem??.

3.- En el passat ple del mes de març l, vàrem fer la pregunta sobre en quina situació estava 
el geoportal referent a comerços i als polígon industrials la seva resposta va ser que dins 
del mes de maig estaria operatiu.
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- Desprès de gairebé 1 any i mig, en quina situació es troben els treballs actualment?
- És té previst fer una presentació del Geoportal pels comerços i empreses dels polígons??

Continua el regidor d’ERC Sr. Ferran Rebollo,  i pregunta:
- Quina anàlisi en fan de la percepció d’inseguretat explicitada per l’Associació de Veïns del 
Balcó de Sant Llorenç?
- S’han pres actuacions de coordinació en aquest sentit entre la policia local i el cos de 
mossos d’esquadra?
- Es planteja aquest ajuntament l’ús de càmeres de videovigil’ància a l’entrada de les 
urbanitzacions?
- Es planteja aquest ajuntament la possibilitat d’incorporar la figura de mediador social per 
tal d’afrontar el tema de les ocupacions al municipi, especialment a les urbanitzacions?
- En qualsevol cas, quines actuacions pensen portar a terme per donar resposta a les 
demandes de més seguretat dels veïns del Balcó?

Intervé el Sr. Alcalde per reiterar les disculpes per no haver pogut respondre, i agafa el 
compromís de respondre-les per escrit i seran incorporades a l’acta de la sessió.

Per PDeCat intervé la regidora Lidia Urrutia  per dir que la pregunta esta vinculada amb la 
urbanització del Balcó de Sant Llorenç, i diu que amb les dades que ha donat el regidor Sr. 
Canalis, és contempla també en aquest tant per cent denuncies fetes del Balcó als mossos 
de Sabadell.
Contesta el regidor Sr. Canalis per dir que és un registre únic i la base de dades en la que 
és computeritzen totes les incidències que es reben és tant de mossos d’esquadra com de 
policia.

Intervé, a continuació, el regidor Sr. Joan Creus,  Som de Castellar-PSC i diu que aquest 
equip de govern vol formular un prec al grup municipal d’ERC, en especial al seu portaveu 
Sr. Rafa Homer, que alhora és integrant  del govern de la Diputació de Barcelona, un ens 
que com sabem gestiona un pressupost important, un pressupost de 936 milions per aquest 
2017. És evident que en aquests anys de govern, també dels companys regidors i regidores 
han experimentat el que suposa governar, com es prenen les decisions de govern i sobretot 
com es gestionen els pressupostos públics. El prec que formulen és clar i concís, no caiguin 
en la post-veritat, no ofereixin informació parcial a la ciutadania a través de propaganda 
d’estil baix a les xarxes socials, sisplau no utilitzin de forma esbiaixada els números de la 
liquidació del pressupost, vostès saben i de fet ho vam tractar en el ple de liquidació de 
l’exercici 2016, que el pressupost no s’executa al cèntim de cada partida en concret, sinó 
que es fa en el global de les partides vinculades pressupostades. Vostès saben que no es 
veritat que la despesa de l’Ajuntament en promoció comercial ha estat de 0 euros, és 
impossible, l’Ajuntament ha gastat mes de 140.000 euros en comerç i consum l’any 2016. 
Vostès saben que tampoc és veritat que la despesa de l’Ajuntament en polítiques 
d’habitatge és de 0 euros, no és veritat i no pot ser-ho perquè l’Ajuntament disposa de 7 
habitatges socials en lloguer i aquest lloguer, evidentment té un cost. També perquè 
l’Ajuntament dona subvencions per a promoure la borsa d’habitatge de lloguer social i  això 
té un cost. En lloguer d’habitatges socials la despesa de l’any 2016 va ser un 15 per cent 
superior a la pressupostada i en subvencions a foment de lloguer  social d’habitatge va ser 
d’un 9 per cent superior a la pressupostada.
 Vostès saben que tampoc és veritat que la despesa de l’Ajuntament en polítiques de 
cultura i esports hagi tingut  un baix grau d’execució, no es veritat, aquestes dues 
regidories van gastar l’any 2016 1.463.000 euros, un 97’9 per cent del pressupost 
disponible.
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Podem entendre la critica política , podem oposar els models de govern al nostre, però 
sisplau no tractin les dades de manera oportunista, no facin que efectivament aquest 
eslògan que han anat posat en aquesta mini campanya , facin que Castellar es mereixi més.
Replica el regidor Sr. Rafa Homet,  ERC i diu que el que hem explicat és un reflexa fidel de 
partides posades en el pressupost municipal, per tant , en la liquidació del pressupost hi ha 
un codi de partida en el qual es posa quina quantitat hi havia pressupostada inicialment i 
quina quantitat s’ha executat, evidentment que no tot és allà, però sí que en aquests codis, 
aquestes partides en concret, que crec que estan penjades a la web, els ciutadans la poden 
consultar.
En tot cas restem sempre disposats a les seves explicacions, vam rebre una resposta 
satisfactòria en el moment que es va presentar en el ple, quan es va fer la liquidació del 
pressupost, son números aprovats per aquest Ple i per tant  els codis i partides son 
fàcilment comprovables i sempre que vulguin ho podem discutir.
Torna a intervenir el regidor Sr. Joan Creus,  Som de Castellar-PSC per dir que es evident 
que alguns dels codis de les partides son el que han estat exposats però en cap cas es pot 
extrapolar a una política de dinamització d’una area agafant una partida, i vostès saben que 
les partides estan vinculades i això explica de quina manera s’executa el pressupost 
El regidor Sr. Rafa Homet,  ERC, torna a intervenir per dir que quan s’entén a dins de les 
partides que poden estar vinculades en algunes que hi ha hagut un excés, que s’han gastat 
més diners dels que hi havia, és evident que s’han tret d’alguna altra partida, nosaltres 
només vam posar a sobre la taula alguns dels exemples que creiem que son significatius de 
la política fiscal  municipal. Per acabar dir que malgrat que no ens posarem d’acord dir que 
per la nostra part només trobaran col·laboració i respecte, per tant si els hem ofès que 
quedi clar que no era la nostra intenció ni ho serà.

A continuació s’incorporen les respostes a les preguntes formulades per grup ERC, i 
contestades per la regidora Sra. Anna Marmol:
“Preguntes sobre les obres de remodelació dels carrers Sala Boadella i Montcada. 
Per dur a terme el projecte Illa del Centre”
“Evidentment totes les aportacions de veïns i comerciants s’han pres en consideració i seran 
tingudes en compte sempre es pugui.
De les consultes realitzades i dels condicionaments econòmics i temporals s’ha arribat a la 
conclusió que la millor època per portar a terme les obres és l’estiu. D’aquesta forma 
garantim una campanya de Nadal i Reis amb els carrers a ple rendiment. La voluntat és  
que també mentre durin les obres l’afectació sigui mínima a comerciants, veïns i terrasses.
Afortunadament a Castellar i en aquesta zona particular, es pot apartar a 5 minuts a peu 
sense dificultat. En qualsevol cas als veïns dels carrets afectats es garantirà l’aparcament al 
pàrking públic els dies que per motius de les obres no puguin accedir al seu aparcament.”

“Quan tenen previst la solució i reparació de l’extracció de fums?
S’han mantingut diverses reunions amb els propietaris de la parada i amb el seu enginyer. 
Han realitzat vàries actuacions però per eliminar totalment el fum passaria per dues 
solucions:

- fer que la parada disminueixi la seva activitat per tal que s’ajusti a la sortida de 
fums que té. No és una solució que nosaltres recolzem.

- Aprofitar que Mercadona realitzarà obres dins de la seva superfície  per tal de 
poder modificar el tub d’extracció que passa justament per aquí. Solució més 
adient pel paradista.

Quan tenen previst la solució i reparació de la fuita d’aigua?
Al mercat tenim unes filtracions d’aigua, no fuites, i hem fet les següents actuacions:

- S’han substituït 35m de canal pluvial
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- S’ha instal·lat una canal per dins dels canals de l’aire per tal que l’aigua no arribi 
al quadre elèctric.

Al tractar-se de filtracions, per comprovar si les actuacions han reconduït l’aigua haurem 
d’esperar a que torni a ploure.
Quan tenen previst la solució i reparació de la porta del magatzem?
El concessionari SABA ens ha traslladat que les portes ja estan reparades però no estan en 
funcionament per una qüestió de seguretat. 
Es van fer unes modificacions al comptador d’emergència i la porta ha quedat sense servei 
d’emergència i si hi ha una apagada d’electricitat no funcionarien. En breu tindran el 
sistema d’emergència connectat i tornaran a funcionar.
Després de gairebé 1 any i mig, en quina situació es troben els treballs 
actualment??
Es té previst fer una presentació del Geoportal pels comerços i empreses dels 
polígons??
Les dades d’empreses ja estan introduïdes al Geoportal i tan sols falta fer la seva publicació.
A la propera mesa d’ocupació del 12 de juliol és farà la seva presentació.”

En relació a les preguntes del Ple que fa ERC relatives a la percepció d’inseguretat 
explicitada per l’Associació de Veïns del Balcó de Sant Llorenç, s’incorpora la resposta feta 
pel regidor Sr. Aleix Canalis
“A la pregunta 1.-

Preocupa a l’equip de Govern que es tingui aquesta percepció, en especial tenint en 
compte el baix nombre de delictes que es produeix, que segueix baixant any darrera 
any i que l’any 2016 ha estat de 27,8 fets per cada 1000 habitants a tot el 
municipi (la mitjana dels 59 municipis de la província de Barcelona, participants dels 
Cercles de Comparació Intermunicipals era l’any 2015 de 51 fets per cada 1000 
habitants).
En els 5 mesos que portem d’aquest any, s’han produït 4 robatoris amb força a la 
urbanització,  5 ocupacions i s’està fent seguiment de cultiu de plantes estupefaents.
Tot i ser baix el nombre però, se seguirà treballant per eradicar-ho al màxim, 
treballant conjuntament la Policia Local i els Mossos d’Esquadra, que constitueixen la 
policia de Catalunya.

A la pregunta 2.- 
Des de l’Ajuntament ja s’ha utilitzat la figura del mediador en diverses  ocasions, i 
creiem que és una figura necessària, en molts àmbits de la gestió de la convivència.
Altre qüestió és que en les ocupacions sigui una eina eficient, tenint en compte que 
una de les parts acostuma a ser un banc, que no sol ser massa partidari de 
participar en aquest tipus d’accions.

A la pregunta 3.- 
Totes les accions al nostre abast incrementant, en la mesura que sigui possible i 
sense descuidar la resta de territori, el patrullatge i controls de la Policia Local per la 
urbanització i sol·licitant la mateixa actitud al cos de Mossos d’Esquadra.
Com s’ha comentat abans, també s’estudiarà la possibilitat d’instal·lar càmeres de 
videovigilància i la utilització de distintius als vehicles dels veïns

I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, faltant cinc minuts per les nou de la nit, , 
s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa digitalment en la data que 
consta en la signatura com a fedatari d’aquests acords, el Secretari, amb el vistiplau del Sr. 
Alcalde.

Per descarregar una còpia d'aquest document consulti la següent pàgina web
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